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i DOBRO DELO JE NAJVEČJA NOTRANJA REZERVA

D elam o in  poslujem o v razmerah, ko je bila za 1. p o lletje 1987 predvidena in 
flacija 43 odst., dejanska pa je dosegla trim estno število . To pove veliko.

Ob dejstvu, da kot delovna organizacija prvega polletja  sicer nism o zaključili 
z izgubo, da pa je le  pet tozdov pokrilo obveznosti iz čistega dohodka, je ocena, da smo 
poslovali zadovoljivo, obenem  ugodna, vendar že tudi poziv  k akciji za naprej.

R ezultati nam padajo zaradi zunanjih  in  notranjih vzrokov. Zunanji so rast 
cen vhodnih m aterialov in  v isoke neplačane terjatve do naših kupcev, notranji pa v i
sok izm eček in  nizek izplen, previsoke zaloge in obnašanje po stari m iselnosti, da 
nam reč lahko zanem arjam o dogovorjene dobavne roke, da kronično odprem ljam o  
dom ala polovico m esečne proizvodnje zadnjih pet dni v  m esecu, tako onem ogočam o  
dobro kontrolo in  tvegam o reklam acije, tako pa izgubljam o kupce in zapravljam o  
ugled solidne delovne organizacije.

Ker je bilo  ob bilanci prem alo časa, bomo že avgusta dali pod drobnogled naše 
največje pom anjkljivosti in tista  delovna okolja, kjer ne gre vse, kot bi moralo. 
Potem  bo treba seveda ugotovljene slabosti odpraviti brez zamud, da nam  čas ne 
bo odtekel.

P olletn i finančni rezultati nas pač ne morejo zazibati v  kdove kak optim izem  za 
naprej, saj si pom em bnejših  rezerv za 3. kvartal (ta je zraven vsega še čas letnih  
dopustov) nism o ustvarili. Tudi gospodarskih ukrepov, ki bi nam  olajšali pogoje 
poslovanja, v  kratkem  ne morem o pričakovati. Zato se m oram o opreti na lastne moči 
in na lastno pamet. Od nas sam ih je odvisno, ali bomo ob tričetrtletju  in predvsem  
ob zaključnem  računu spet brez izgub in bom o lahko nam enili več za sklade in si 
predvsem  zagotovili spodobno rast osebnih dohodkov.
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ENI TAKO, DRUGI PA ŠE NAPREJ ODLOČNO TAKO
Ko smo prejšnji mesec odprli Fu- 

žinar, smo lahko na 2. strani v ru 
briki Iz dela sindikata prečitali zapis 
z razprave na problemski konferenci 
o spremembah Zakona o združenem 
delu s podnaslovom, mogoče je bil 
celo naslov, lahko pa bi bil tudi nad
naslov: »Predlagane spremembe de
lavčevega zakona so samo kozme
tične«.

Tega dne smo na prvi strani Dela 
lahko prebrali zelo k ratko  in jedrna
to, ko t so vse komande, in tendenci
ozne informacije: »Brez odlašanja iz
peljati razprave o ZZD«. Tako je 
menilo predsedstvo CK ZKJ — v 
podnaslovu. In pravi dalje: »Pouda
rilo je (predsedstvo namreč), da je 
treba razpravo izpeljati brez odlaša
nja po sprejetem program u Zvezne
ga zbora skupščine SFRJ, celovito 
povezati njene rezultate in  še zlasti 
analizirati vsa odprta vprašanja in 
probleme ter določiti opredelitve, ki 
bodo predlagane Zvezni skupščini.«

In naslednji dan smo spet prebrali: 
»Ponujene spremembe niso sprejem
ljive« in da »javna razprava v Slove
niji ni podprla sedanjega osnutka 
sprememb in dopolnitev ZZD« in še: 
»Zakaj dvakrat?«

Zakaj najprej spreminjati ZZD, na
to pa Ustavo in potem vse še enkrat. 
Tako bi se ta  del podnaslova moral 
pravzaprav glasiti: »Zakaj še več
krat?!«

Za kaj v tej zmedi gre, kaj se do
gaja, in kdo je kom u kaj?

Gre za dialektično resnico, da smo 
v zgodovinskem trenutku, ki že ne
kaj časa traja in še bo, ko je druž
bena nadstavba začela ovirati bazo 
do te mere, da je nadaljnji razvoj 
ogrožen. Ta ista družbena nadstavba
— pravzaprav njeni nosilci, kar je 
v bistvu isto, ki je nekoč imela spod
bujevalno razvojno vlogo.

In dokler bo večina še vedno ver
jela trditvam , da je za politično k ri
zo kriva ekonomska, ne pa obratno, 
bo še vedno tako!

Rezime razprave na naši problem
ski konferenci je zelo jasen:

— Predlagane spremembe v poli
tičnem in ekonomskem sistemu so 
kozmetične, ne vsebinske. Torej spre
memb ni, in  če jih ni, niso potrebne
— takšne namreČ!

— Spremembe Ustave in Zakona 
o združenem delu je treba sprejemati 
(če niso potrebne — hic!) sočasno 
oziroma v obratnem  vrstnem redu. 
Angleži imajo pregovor: »Vpreči ko 
nja pred voz!« Kako dem okratičnost 
stagnira, zgovorno pove tud i prim er
java, kako smo leta 1974 organizirali

široko javno razpravo o osnutku Za
kona o združenem delu. No, tudi ta
krat ni bila tako široka, ko t smo se 
hvalili in »navzgor« poročali. Bila pa 
je vsaj razprava z bolj poštenimi na
meni od sedanje, ki je praktično ni 
bilo — čeprav je prva faza, naj gre 
za teze ali osnutek — najbolj po
membna, je v bistvu bila blokirana 
ali vsaj močno zavirana. Leta 1974, 
m orda se m otim  ali pa mi je ušlo iz 
spomina, nam vsaj nihče ni rekel, 
do kod smemo razmišljati. Za koga 
je škodljiv človek, ki glasno razmiš
lja? N ajbrž samo za tistega, ki mu 
posledice takega razmišljanja lahko 
ogrozijo pozicijo — oblast, ne glede 
na to, če gre za tozd, federacijo ali 
kaj vmesnega. Princip je isti, drugo 
so nianse!

N a javni tribuni (tribuna: nefor
malna ali zaenkrat pollegalna oblika 
družbenopolitičnega delovanja) v 
Cankarjevem domu 16. 3. 1987 je 
neki simpatični pesnik med drugim 
rekel: »D em okratična družba mora 
omogočiti intelektualcem pravico do 
mišljenja, pravica do mišljenja pa 
vselej temelji na pravici do drugač
nega mišljenja.«

Prepričan sem, da enako pravico 
ko t hum anist priznava vsem ljudem, 
ne samo intelektualcem. Če kdo dvo
mi, ga lahko tudi povprašamo. O in 
telektualcih je govoril zato, ker so 
bili ravno na udaru (v Sloveniji in 
telektualci, v Jugoslaviji Slovenci).

In še pravi: »Paradoks naše ustav
ne prakse je, recimo, v  tem, da U sta
va sicer dopušča pravico slehernega 
naroda do samoodločbe in odcepitve, 
vendar človek, ki javno razpravlja o 
vprašanju samoodločbe in odcepitvi, 
tvega, da ga zapro zaradi napada na 
ustavno ureditev SFRJ.«

Verjetno bo kdo očital, da zmede
no ali vsaj neurejeno razmišljam. 
Tudi tako lahko razmišlja in tudi 
pove. To je njegova ustavna in člo
veška pravica.

Ne glede na to  pa trdim , da ključ
ni problem oz. problemi jugoslovan
ske stvarnosti obstajajo ter jih z blo
kado in omejitvijo razmišljanja ne 
bomo odpravili. Odpravljeni bodo, 
ker jih bo — objektivno nujno — 
odpravila nova generacija, ki ni obre
menjena in ki se ne želi obremenje
vati z vsemi verjetnimi, mogočimi in 
nemogočimi zgodovinskimi dejstvi, 
pakti in kontakti, ki so jih njihovi 
dedje sklepali s svojo takratno  vizijo 
bodoče družbe, za katero pa ni nuj
no, da bi bila tudi garantirano jasna.

Zahteve po radikalnejših spremem
bah so objektivno dejstvo sedanjega

trenutka. Niso zaviralo razvoja tisti, 
ki morda tudi krivo in prepotentno 
razmišljajo, ampak tisti, k i obstoječe 
stanje tako ali drugače branijo, pred
vsem pa tisti, ki s pozicije moči, ki 
jo je omogočil sistem, ne samo prak
sa, drugačna razmišljanja, predloge in 
pobude a priori odklanjajo, postav
ljajo meje in tudi grozijo.

Dejstvo je, da večina ljudi vendar
le ve ali vsaj čuti, da zaradi krize, 
v kateri se je družba znašla, v našem 
sistemu nekaj ni v redu. Pa nič ne 
pomaga, če vse še tako tiščiš k  tlom.

Z zaviranjem demokratičnega izra
žanja je doseženo samo to, da se de
legati in delegatska baza popolnoma 
pasivizira, da so rezultati referendu
mov odraz splošnega vzdušja, ne pa 
odnos do predloga, o katerem se 
opredeljujemo, in kar je najbrž še 
bolj pomembno, da se pasivna po
litična klima ustaljuje tudi v sferi 
medsebojnih medčloveških odnosov 
— oddaljujemo se od pojma »huma
na družba«, in ko t taka zavira vse
splošni tehnološki, tehnični, ekonom
ski, ku ltu rn i in občečloveški razvoj 
družbe. Slednje še posebno. Sicer pa, 
kaj je organizirana vodilna struk tu ra 
dejansko naredila pri družbenih 
vrednotah in katere so te vrednote?

Če vzamemo v roke časopis ali 
delegatsko gradivo, lahko prim erja
mo število besed, ko t so dohodek, 
osebni dohodek, pojmi, ki zadevajo 
materialni standard, z besedami, ko t 
so: človečnost, plemenitost, to leran t

nost, užitek in tisoč malenkosti, v 
katerih je najbrž smisel življenja. 
Skratka, gre za to, da se v  praksi 
spodbuja bolj spoštovanje do dela in 
materialnih vrednot po konceptih in 
vzorih nekaterih že davno preživetih 
sistemov.

Nimam namena, da bi se na tem 
mestu spuščal v podrobnosti in razvi
jal razmišljanja o konkretn ih  rešit
vah vprašanj in problemov družbe
nopolitičnega in ekonomskega siste
ma. Kritična analiza delovanja poli
tičnega sistema — čeprav po mojem 
mnenju ne zasluži naziva »kritična«, 
je vendarle nekje na nekem mestu ze
lo sramežljivo v enem stavku oz. od
stavku ugotovila, da je bistvo pro
blema v tem, da ob formalnem ob
staja izveninstitucionalno odločanje. 
N i pa seveda povedala, kdo je tisti, 
ki izveninstitucionalno odloča.

Kdo je kdo v tej družbi in kdo 
dejansko odloča, je ključno vprašanje. 
Šele nato je možna nadaljnja razpra
va o takih ali drugačnih spremembah 
družbenopolitičnega in ekonomskega 
sistema; po vrstnem redu sicer naj
prej Ustava, nato šele vsi mogoči in 
nemogoči zakoni, ki jih sprejemajo 
»delegati«.

-deja
P. S.
Na isti drugi strani v  prejšnjem 

Inform ativnem  fužinarju je bila tudi 
sorazmerno kratka vest, da sindikat 
v bodoče ne bo smel organizirati 
ozimnice, čeprav je nesporno, da ve
čina delavcev to  želi.

Tudi to  je sistemski problem. Sin
dikat namreč, ne krom pir!

OSKRBA Z ENERGIJO V JUNIJU

V juniju  so ostale nabavne cene posam eznim  vrstam  energije ena
ke kot v  m aju. Skupni stroški vseh  vrst porabljene energije so v  juniju  
znašali 1387 m io din, kar je za 6 IJ/o manj kot v  m aju. Vzrok je pred
vsem  v skupni proizvodnji, ki je bila n ižja za 5 ,5 lJ/o.

N a tono skupne proizvodnje znašajo stroški energije v  železarni 
brez dislociranih  tozdov 31.172 din, kar pom eni, da so zelo blizu do
seženim  v  m aju, ko so znašali 31.350 din oz. za 0,5 B/o več kot v  tem  
m esecu.

Dobava in  oskrba z energijo je b ila  norm alna. Poraba je bila v 
planiranih količin oz. pod njim i. V tem  m esecu so b ile ugodne 

specifične porabe toplote, saj so b ile za ogrevanje in žarjenje kot 
tudi skupne specifične porabe vseh  toplot nižje od planiranih.

M anjša je bila  tudi specifična poraba toplote na skupno poizvod- 
njo za 15,1 V« od p lana in je  znašala 1,425 X 10*Wh/t.

Prim arni energenti Poraba Stroški v 
1000 din

Elektro energija
Zem eljski plin
B utan propan
M azut
Koks
Karbid

20,605.420 KWh 
3,908.588 Srn3 

15.980 kg 
554.860 kg

17.300 kg

469.496
495.409

2.710
86.327

4.969

Sekundarni energenti Poraba Stroški V 
1000 din

A cetilen 5.795 kg 10.416
Ind. voda 1,670.908 m 3 94.039
Sanitarna topla voda 7.990 m 3 14.824
Para 4,645.000 kg 105.790
C entralno ogrevanje — __
Kisik 475.005 kg 52.029
K om prim irani zrak 5,900.000 m 3., 31.296
C isti dušik 100 m 3« 71
T ehnični dušik 38.630 m3,, 3.961
Argon 8.663 m 3.. 16.046__

P red  končno kontrolo Ferdo Kotnik
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Nova ravnatelja
VILIJEM ŠTIFTER

Od 1. julija 1987 je novi ravnatelj 
Jeklarne. To delovno mesto je pre
vzel po sm rti Vladimira Raca, in  je 
najmlajši — pa zato strokovno nič 
manj podkovan in z veliko energije 
'— ravnatelj v Železarni Ravne.

Rodil se je 1955. leta v  Črni, po 
srednji tehnični šoli je študiral meta
lurgijo v Ljubljani. 2e v  času štu
dija je bil zaposlen na fakulteti in  na 
Metalurškem institutu. Lahko bi bil 
ostal v Ljubljani, vendar se je zaradi 
družinskih vezi in povezanosti z 
r°dno Koroško po diplomi zaposlil 
v Železarni Ravne. Šest let je delal 
kot metalurg v Jeklarni, letos junija 
Pa se je na priporočilo poslovodnega 
odbora prijavil na razpis za ravnate
lja tozda in bil tudi sprejet.

Pri dosedanjem delu se je ukvarjal 
■n spoznal z vsemi materiali, k i jih 
uporabljajo v Jeklarni, posebno z no- 
yejšdmi, kar mu bo pri vodenju pro- 
■zvodnje v veliko korist, a tud i sicer 
so njegovi strokovni razgledi v meta
lurgiji dovolj široki, da se bo ob po
moči sodelavcev, strokovnjakov in 
drugih lahko uspešno spoprijel s pro
blemi proizvodnje in  vodenja tega 
našega osnovnega metalurškega toz
da. Za svoje delo si je postavil na
slednje smernice:

»Osnovni namen proizvodnje je — 
delati jeklo po naročilih predeloval
nih tozdov železarne. Začeti se mo- 
famo zavedati, da nismo samo p ro 
izvajalci temveč tudi trgovci. Dober 
trgovec pa je tisti, k i ima na zalogi 
vedno tisto, kar kupec potrebuje.

Da bi to  dosegli, skušamo aktivi
rati vodenje proizvodnje in ga pove
zati s pripravo dela; z boljšo pove
zavo med njima bi radi dosegli več- 
Je upoštevanje tehnologije v pro
izvodnji, kar bi nam omogočilo, da 
bi ob zapletih lahko h itro  in  pra- 
v,lno ukrepali.
.. Začeli smo že dve pomembni akci- 
Jt> in sicer za zvišanje izplena in 
zmanjšanje neuspele proizvodnje ter 
Za zmanjšanje števila strojelomov.

Nabolj zanemarjen del proizvod
nje v Jeklarni je priprava vložka. 
Uredili bomo predvsem skladišče od- 
Padkov iz strojne obdelave, kar bo 
Pripomoglo k racionalizaciji proiz- 
v?dnje, saj imamo zdaj veliko napač- 
njb raztalitev prav zaradi pomešanih 
VJsoko legiranih odpadnih jekel. Za
radi tega velikokrat ne moremo pra- 
v°časno izpolniti naročil.

Najtežavnejše je delo v Jeklarni 
Poleti. Močno bo olajšano, ko bo 
z8rajena odpraševalna naprava tudi 
y jeklarni II. Projekt zanjo je že 
zdelan, delovala bo na enakem prin- 

CIPu ko t v  jeklarni I.
M Jek larn i si veliko  obetam o tud i 

n sprem em be kadrovskega sestava, 
Predvsem o d  p riliva  delavcev iz

Pdnika Mežica. Nekaj smo jih že 
ZaPoslili in z njimi smo zadovoljni, 
Precej jih še bomo. Ker gre za soci-

no urejene ljudi in dobre delavce, 
"Penimo, da se bosta delo v našem 
°zdu in delovna disciplina izboljšali, 

Predvsem pa se bo zmanjšala fluktu- 
a<U|a.

.^joizvodnja v Jeklarni je močno 
.uvisna od tozdov spremljajočih de
d n o s t i  — Transporta, Energije,

ETS in SGV. S Transportom  proble
me večinoma rešujemo sproti, za
stoji so sem te r tja ob predaji izme
ne. V Jeklarni se delo ob menjavi iz
men ne prekine, v Transportu pa se.

Z Energijo smo v glavnem zado
voljni, tudi sodelovanje z ETS je do
bro. SGV ima pri nas več ekip. Po
hvalil bi gradbene vzdrževalce, zi
darje peči, ki imajo delo dobro vo
deno in organizirano. Pri strojnem 
vzdrževanju pa večkrat zašepa. Ker 
ne poskrbijo za zaloge nujnih rezerv
nih delov, so pogosto zastoji na žer
javih in na boforsu. Predvsem v stari 
jeklarni je vzdrževanje pod kritiko. 
Velikokrat za popravila, ki bi jih 
moral opraviti SGV, sami naročimo 
zunanje izvajalce, predvsem H idro- 
montažo, in  tako velika sredstva, ki 
bi lahko ostala v domači občini, gre
do drugam.

V Jeklarni skupno s PII priprav
ljamo nekaj strateško pomembnih 
ter ekonomsko ali ekološko nujnih 
investicij.

To so: N ova U H P elektro-obloč- 
na peč z odpraševalno napravo, kon
ti  litje in EPŽ 3.

V il ijem  Š tif ter

Po predelavi na U HP bo v novi 
jeklarni delala samo ena velika peč 
ob vakuumski napravi, kar bo pri
neslo 100 milijard din prihranka let
no. Odpraševalna naprava je sicer za
radi porabe energije (toliko ko t 
10-tonska EO peč) za tozd ekonom
sko breme, je pa ekološko nujna. 
Konti litje bo prispevalo k večjemu 
izplenu jekla, v  predelovalnih obra
tih se bo zmanjšala poraba energije 
za ogrevanje, v vlivališču se bodo 
popravile ekološke razmere. Zaen
k ra t bomo uvedli konti litje samo v 
novi jeklarni, v  stari pa bomo še na
prej delali ingote za kovačnico.

Za EPŽ imamo precej naročil, so 
pa še velike možnosti, in sicer za 
pretaljevanjc valjev, s čimer bi lahko 
veliko prihranili pri m aterialu in 
energiji.

Načrtujem o tudi manjšo pilotno 
proizvodnjo.

Ko bomo začeli s proizvodnjo ne- 
jeklarskih izdelkov iz ognjevzdržnih 
materialov, bomo lahko zaposlili 
okoli 20 naših invalidov, za katere 
zdaj nimamo delovnih mest.

V Jeklarni imamo dokaj dodelan, 
zelo oster sistem OD. Zaradi dela v 
4. izmeni so naši delavci v  neenako
pravnem položaju z večino zaposle
nih v Železarni Ravne. N a tr i izme
ne bi lahko prešli le, ko hi se pre
usmerili na visoko legirana jekla, ki 
so dohodkovno bolj zanimiva, koli
čina pa bi se s tem  lahko zmanjšala. 
Na potezi je Komerciala, da priskrbi 
ustrezna naročila.

Za material je neprekinjen delovni 
ciklus, ki ga imamo večino leta, ide
alen, za ljudi pa ni. Ker pa nam gre 
za ljudi, moramo težiti za tem, da 
ga odpravimo.

Glede vodenja in mojega delovne
ga mesta bi dejal, da posameznik v 
današnjem času ne pomeni veliko — 
učinkovito je le timsko delo. Zato 
pričakujem sodelovanje sodelavcev v 
tozdu in zunaj njega.«

FRANC MAROLT
V Železarni Ravne dela že 30 let. 

Leta 1957 se je zaposlil ko t elektro
tehnik v elektrorem ontu. Po treh  le
tih  je postal asistent obratovodja, le
ta  1972 obratovodja obrata za jaki 
tok  in ob reorganizaciji vodja za jaki 
tok  v tozdu ETS. Ravnatelj tozda 
ETS je od 1. junija 1987.

Odgovorno funkcijo je prevzel za 
strokovno in vodstveno zelo sposob
nim in uspešnim Janezom Bratinom, 
ki je z delovnega mesta odstopil za
radi slabega zdravja.

Naloga novega ravnatelja bo torej 
obdržati organizacijo tozda in vzdr
ževanje električnih naprav na dose
danji ravni, obojemu pa dati še po
sebne lastne poudarke. To mu ne bo 
pretežko, saj si je pri dosedanjem de
lu v tozdu nabral veliko izkušenj, na 
že doslej odgovornem delovnem me
stu je bil prisiljen spremljati novosti 
v elektrotehniki, želja in  potreba po 
znanju pa mu je tudi narekovala, da 
je ob delu dokončal študij na VT5 
v Mariboru. Pomen pridobivanja in 
obvladovanja znanja je poudaril tudi 
v  svojem delovnem programu, ki ga 
je predstavil takole:

»Tozd ETS ima s statutarnim i do
ločili in s temelji plana začrtano de
javnost za srednjeročno in dolgo
ročno obdobje. Po svojih močeh in 
sposobnostih bom usmerjal delo v 
tozdu tako, da jih bomo uresničili.

V ta namen bom spoštoval in gojil 
humane medsebojne odnose, skrbel 
za kakovostno in  uspešno delo, za 
to, da si bodo posamezniki osebno 
prizadevali za izpopolnjevanje zna
nja, in za organizirano strokovno 
usposabljanje delavcev. Prizadeval si 
bom, da bomo v tozdu spoštovali 
odločitve sam oupravnih organov ter 
upoštevali predloge posameznikov — 
samoupravljalcev.

Skrbel bom za redno delo in izpol
njevanje osnovne vzdrževalne funk
cije ter razdeljevanje električne ener
gije, kar je skrb tozda ETS, še pose
bej pa si bom prizadeval za:

— izboljšave in  povečanje tehnolo
ških učinkov delovnih priprav in 
proizvodnih agregatov

— strokovni razvoj tehniške in te
ligence in njeno delo

— pridobivanje specialističnih 
znanj delavcev iz sodobne elektro
tehnike in tehnologije

— posodabljanje delovnih priprav 
z električnim i napravami, ki omo
gočajo višjo produktivnost in racio
nalnejšo porabo električne energije

— uvajanje sodobnih krm ilnih in 
regulacijskih naprav v izdelke Žele
zarne Ravne in v delovne priprave 
v tozdih železarne, pri tem pa nada
ljeval prizadevanje za tipizacijo in 
unifikacijo opreme

— organizacijo in  sodelovanje pri 
načrtovanju novih delovnih priprav 
in naprav, izbiri opreme in prevze
mu novih delovnih priprav.

Franc Marolt

 ̂ Skrbel bom, da bomo v izdelke 
železarne vgrajevali najsodobnejšo 
krm ilno tehniko, pri projektiranju 
pa uporabljali najsodobnejše tehnične 
pripomočke.

Predvsem bom razvijal organiza
cijo dela pri vzdrževanju in povezo
vanju obratov, drugih organizacij
skih enot in  priprave dela ETS, po
sebno pozornost pa bom namenjal 
povezavi in  sodelovanju s proizvod
nimi tozdi te r reševanju sprotne pro
izvodne problematike. Da bo vzdrže
vanje učinkovitejše, bom razvijal 
predvsem preventivno vzdrževanje 
elektro naprav.

Zaradi velikega prizadevanja rav
natelja Bratina in  ob skrbi ostalih 
vodstvenih in drugih delavcev ETS 
naš tozd že doslej ni imel posebnih 
problemov pri vzdrževanju elektro 
naprav, razen v primerih, ko  na do
mačem tržišču ni bilo rezervnih de
lov, uvoz pa je že dolgo omejen. S 
prehodom na preventivno vzdrževa
nje se bomo mnogim težavam izo
gnili, s tem  pa omogočili bolj redno 
proizvodnjo in  večjo produktivnost 
v proizvodnih tozdih, kar je naš 
končni namen.

Organizaoijsko je naš tozd dokaj 
dobro urejen, pomanjkjivosti so m or
da še pri vzdrževanju obdelovalnih 
strojev mehanske obdelave; tu  bo 
treba izpopolniti organizacijsko she
mo in izboljšati kadrovsko struk 
turo.

Prvi pogoj dela za dobro vzdrže
vanje je — znanje. Moja največja 
skrb bo torej, da ga bodo naši de
lavci in strokovnjaki sproti obnav
ljali in izpopolnjevali. Akcijo za ta 
namen smo v tozdu že začeli. O bli
kovali smo strokovni tim , v katerem 
sodelujem tudi sam. Skrbel bo za so
delovanje z ustanovami in strokov
njaki, ki bodo ustrezno znanje našim 
ljudem lahko posredovali.«

Mojca Potočnik
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MNENJA DELAVCEV

N esreča na vsakem  m etru  čepi
Kakšna je prometna varnost v Železarni Ravne

MOJA ZGODBA (imela sem jih na 
izbiro, a mi je ta najbližja)

Kako lep jesenski dopoldan je bil 
tistega petka! Določila sem si ga za 
teren: najprej v SGV h Komeričke- 
mu, nato  na procesni računalnik h 
Kakerjevi, nato nesem slike v »cim- 
prsko uto«, nato v Energijo k  Sto
parju, nazaj v pisarno, potem  pa dva 
čudovita prosta dneva!

Po »cimprski uti« sem namesto k 
Stoparju šla v ambulanto. Za mano 
pa je curljala kri.

Bila je prom etna nesreča. S tovor
njaka, ki mi je pripeljal nasproti tik  
ob Kovačnici, so se name ko t strela 
z jasnega usuli štuki. N ič čudnega 
na luknjasti makadamski cesti, saj 
stranice tovornjaka niso bile zaprte, 
tovor pa namesto zložen nametan. 
Ob šoferju pa sta sedela še dva po
možna delavca.

V tistem trenutku  nikakor nisem 
mogla doumeti, da se je to k ra t tisto 
nesrečno zgodilo meni, da sem torej 
tudi sama prišla na vrsto, da nisem 
samo slišala za nesrečo drugega, am

pak doživela svojo. Kasneje pa sem 
razmišljala o naključju, takole: če ne 
bi, preden sem šla na pot, imela tele
fona, če mi ne bi v računalniški hi
ši ponudili kave, če v tistem tren u t
ku ne bi bila tam , kjer sem bila, pač 
pa m eter spredaj ali zadaj, če ne bi, 
če b i . . .  nesreče ne bi bilo. Zaneslji
vo pa so razmišljali tudi šofer in  po
močnika: če bi si vzeli čas in stranice 
zaprli, štuke zložili, peljali okrog in 
ne po bližnjici — nesreče ne bi bilo.

Torej če vseh nas potem, ko je bilo 
prepozno.

G otovo mnogi veste, kako je to ; 
ko ti ostanejo rane, razbitine, mogo
če samo sm rt in veliki če, zakaj, če
mu.

Večina pa tega ne ve. Zato si upa 
biti drzna, neprevidna, malomarna 
pri vlaganjih in  so ji vsa opozarjanja 
bob ob steno.

Pa vendarle — že preizkušeni, za 
to  zadolženi ali taki, k i nevarnosti 
vsak dan gledajo v obraz, ne nehajo 
opozarjati — da ne bi bilo prepozno.

LESENI ŠOFERJI
Prav z namenom, da opozori, je 

v naše uredništvo poklicala tudi 
Ivanka Jam nik iz TSD. Dve leti zdaj 
tam  vozi viličar, prej pa je bila pok
licna inštruktorica za osebne avtom o
bile pri AMD Ravne. Je edina voznica 
viličarja v železarni. Tistega dne, ko 
se je oglasila, je bila še vsa pod vpli
vom nesreče, ki bi se lahko bila zgo
dila v špediciji, kam or je peljala to 
vor, če je ne bi bil premikač vago-

Ira n ka  Jam nik

nov v zadnjem trenu tku  opozoril na 
nevarnost. Ko se je spomnila nanjo, 
se je zgrozila še takrat, ko sva se po
govarjali.

»Pri opravljanju svojega dela vi
dim mnoge nepravilnosti v našem 
prom etu in se sprašujem, kako je 
možno, da jih dopuščamo.

Mislim, da absolutno ni voznika, 
ki bi v  železarni upošteval predpisa-

NEPAZLJIVI PEŠCI
Branko Rapuc je voznik viličarja 

v tozdu Industrijski noži. Vsak dan 
doživlja našo prom etno (ne)varnost 
in je takoj bil pripravljen spregovo
riti o njej.

»Zadolžen sem za dobavo m ateri
ala, zato s svojim viličarjem vozim

ni znaki niso v redu. Moralo bi biti 
bolje označeno, da je omejitev h itro 
sti 15 km /h .

Menim, da je viličar težje in bolj 
odgovorno voziti v obratu ko t zu-

no hitrost. Vsi vozijo nenormalno, 
prehitro , ko t na rallyjih. V posamez
nih situacijah se ne znajdejo, saj za 
volanom sedijo leseno, ko t bi imeli 
kol v vratu. Premalo opazujemo, kaj 
se dogaja na cesti. Poleg tega je vpra
šanje, koliko poznajo predpise, po 
katerih  naj bi se ravnali. Prepričana 
sem, da 3 /4  voznikov pade, če bi jim 
bilo treba še enkrat opravljati izpit.

Nadalje se sprašujem, kako je mož
no, da po železarni vozijo taki, ki za 
to  niso usposobljeni. Poglejte primer 
viličarja, ki se je nedavno obrnil pri 
prizidku Valjarne, voznik pa se je 
skoraj ubil. Mislim, da je velika po
manjkljivost v  tem, da se viličarji 
ne dajo zaklepati — lahko ga vzame, 
kdor ga hoče. M oti me tudi odnos 
šoferjev do vzdrževanja viličarjev. 
N ekateri viličarji imajo tako zama
ščene šipe, da skoznje sploh ne vidiš!

Tudi o prom etnem  redu bi rekla, 
da je na psu. Med malico je npr. ce
sta ob jedilnicah vedno zaparkirana 
in zato nepregledna, čeprav vozniki 
dobro vejo, kje lahko puščajo vo- 
zila.

Sprašujem se tudi, zakaj je med na
šimi šoferji takšna fluktuacija. Kar 
naprej so neki novi, manj izkušeni; 
tisti, ki si naberejo prakso, pa odha
jajo. To je vprašanje. Verjetno zato, 
ker je naše delo velika odgovornost, 
plače pa so slabe. Zato tudi zelo tež
ko dobijo voznike viličarjev.

Sama sem z delom zadovoljna. V 
začetku so me seveda gledali z ne
zaupanjem, češ, ženska pa viličar. 
Zdaj pa vem — pa se ne bi rada hva
lila — da se ljudje okrog mene poču
tijo varno. Tako naj bi se tudi pri 
vseh drugih voznikih.«

Branko Rapuc

naj. Paziti moraš na ljudi, na tovor, 
na to , da ne boš podrl stroja ali česa 
drugega. Če se npr. zaletiš v kup no
žev, lahko nastane ogromna škoda.

Po svojih izkušnjah lahko rečem, 
da se ljudje v obratih  manj pazijo 
ko t zunaj. Po halah hodijo k o t kure, 
material namečejo povsod, čeprav so 
peš poti natančno označene.

Res je, da imamo vozniki viličar
jev do svojih vozil različen odnos. 
Jaz za svojega redno skrbim. Vsak 
konec tedna ga peljem oprat, naredil 
pa sem si tudi ključavnico, da ga za
klepam. Tako nihče drug ne more 
voziti z njim.

Kaj storiti za večjo varnost v žele
zarni? Ja, po mojem bi bilo treba po
ostriti kontrolo, potem pa tiste, ki 
predpise kršijo, koznovati. Biti bi 
moral kdo, ki bi imel pravico kazno
vati tudi zunanje, ne da zdaj mislijo, 
da lahko v železarni vozijo, ko t se 
jim zdi.«

MOJSTRI SVOJIH KONJIČKOV
Avgust Mulej je ku rir v tozdu Ko

merciala. Vsak šiht napravi po žele
zarni okrog 20 km, vendar ne peš, 
ampak s kolesom. N ič čudnega, saj 
je bil v  letih 1963 in  1964 celo član 
državne kolesarske reprezentance in 
je tako mojster na svojem konjičku. 
Neločljiva sta, celo v snegu se ne 
data.

Vprašala sem Avgusta Muleja, ka
ko varno se je v železarni voziti s 
kolesom.

»Zelo nevarno. To lahko rečem, 
saj sem veliko na cesti. Vsak dan vo
zim pošto od odprem e in  dopreme 
v tozde, pa še za upravo delam zra
ven, čeprav mi ne bli bilo treba. Če 
si dober, pač narediš uslugo.

Če danes ne bi bil previden, bi lah
ko bila nesreča s sm rtnim  izidom. 
N a cesti mimo nove topilnice je to 
vornjak prehiteval. Če ne bi zavil s 
ceste, bi bil čelni trk . Toda človek 
mora vedno sam paziti. Lahko voziš 
z eno roko ali z obema, paziti moraš 
vedno. Kolo se mi sicer zdi varno, 
vendar ga moraš obvladati in seveda 
na vožnji spoštovati tudi predpise. 
Vendar sam velikokrat raje odstopim 
prednost, čeprav jo  imam, samo da 
ni nesreče. N ekateri kar rinejo, če
prav nimajo prednosti.

Najbolj nevarno mesto v železarni 
se mi zdi križišče za mostom pri je
dilnici ob Meži oz. ob novi topilnici. 
Prednostna cesta je tam  tista proti 
špediciji, a tega nihče ne upošteva.

Sicer pa je povsod nevarno, pa ne za
to , ker ni v  redu oznak, ampak zato, 
ker ljudje ne spoštujejo predpisov.

Katerih šoferjev se je treba najbolj 
paziti? Vseh, tako zunanjih ko t na-

A v g u s t  Mulej

ših, no mogoče še naših bolj, še naj
bolj tistih od Prometa. Kar naprej 
hočejo izsiljevati prednost.

Nekoliko posebna je situacija n3 
špediciji, saj so tam še vagoni in ie 
treba še bolj paziti. Toda vedno se 
ljudem nekam mudi. Čas čakati ima
mo šele takrat, ko pride do karam- 
bola. Če bi se zavedali, kaj vse se n* 
cesti lahko zgodi, bi bili bolj pre
vidni.

Sam v desetih letih, kolikor se vo
zim s kolesom po železarni, še nisem 
imel kakšne nezgode.«

»INTERNA MILICA«

po vsej železarni. Lahko potrdim  to, 
da je na naših cestah nedisciplina. 
N ihče se ne drži predpisov, ne naši 
šoferji in ne zunanji, ki pridejo v 
železarno. Vsak vozi, ko t da je sam 
na cesti. Je pa tudi res, da naša cest
na signalizacija ni najboljša. Prom et-

A lbert Janet, izmenovodja 2. izme
ne vratarjev, je ko t »obhodni«, ki je 
praktično osem ur na terenu po žele
zarni, povedal, kako doživlja naš 
prom et in kakšne dolžnosti ima v 
zvezi z njim.

»Ker smo stalno na poti, smo seve
da tudi v stalni nevarnosti. Treba se 
je pač paziti, sploh ob konicah, to je 
v Času malice in takrat, ko se gre na 
šiht ali domov. Najbolj nevarna ce
sta je gotovo mimo Jeklarne, saj je 
tam  velik hrup, in ne slišiš vozil.

Najbolj nevarni vozniki pa se mi zdi
jo tisti, ki vozijo viličarje. Sploh v 
primerjavi z vozniki osebnih avto
mobilov se mi zdijo manj izkušen1 
ali pa manj upoštevajo pravila.

Na splošno sc mi zdi, da večin3 
udeležencev v prom etu v železarn1 
nima občutka, da je tudi v železatn’ 
na cesti, za katero veljajo ista ali celo 
strožja pravila kot zunaj.

Naša delovna dolžnost je med drU' 
gim, da beležimo in opozarjamo n1 
nepravilnosti, ki se dogajajo po žele'
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A lb er t  Janet

žarni, tudi prom etne. Tako smo kot 
neka interna milica, imamo pravico 
ustaviti tovornjak, ki vozi prehitro, 
opozoriti pešca, ki se izpostavlja ne
varnosti itd. Večkrat ustavljamo vi
ličarje, ki se ne gibljejo v svojih rajo

nih. Toda pri tem  imamo težave, saj 
vozniki viličarjev nimajo pri sebi niti 
enega dokumenta, s katerim  bi jih 
lahko legitimirali in ugotovili, ali so 
poklicni ali se vozijo kar tako. Za
to res ne bi bilo slabo, če bi za voz
nike viličarjev uvedli izkaznice, ki 
naj bi jih imeli na vožnjah pri sebi. 
Tako bi mi tudi laže ugotavljali, v 
čigavem rajonu so.

Menim, da se cestno-prom etna 
pravila v železarni prem do spoštu
jejo. H k ra ti tudi naša prom etna sig
nalizacija ni najboljša, predvsem m i
slim na premajhno število opozoril
nih znakov. N a obhodih pa opažam 
tudi pomanjkanje ustreznih parkir
nih prostorov, tako za osebne avto
mobile tozdov ko t viličarje. Puščeni 
so pač, kjer so, največkrat nezakle
njeni. Tako se lahko odpelje vsak, 
ki se želi, in  ogroža druge.

Gotovo bi za izboljšanje prom etne 
varnosti v železarni m orali zaostriti 
odgovornost — tako vseh udeležen
cev v prom etu ko t tudi tistih, ki za 
varnost posredno odgovarjajo.«

IZJAVE ODGOVORNIH
SPLOŠNE SLUŽBE; Bojan Krajnc, 

vodja služb:
»Naša služba ima na področju pro

meta več nalog. N adziram o vsa vo
zila, ki vstopajo v železarno ali iz 
pje odhajajo. Vstopajo lahko tisti, ki 
•majo dovoljenje ali razlog za vstop. 
V ta namen smo nedavno od naših 
zunanjih izvajalcev zahtevali, da pri
hajajo v železarno le z določenimi 
Vozili. Ko so vozila že v železarni, 
Pa jih seveda tudi nadziramo. Toda 
zunanja vozila sploh niso največji 
Problem. Ta je gotovo nenadzorova
na nabava avtomobilov. Naši tozdi si 
jih namreč nabavljajo, ko t se jim zdi, 
ne prek tozda Transport, ko t bi bilo 
edino prav, saj samo oni vejo, kak
šne so zmogljivosti prometnega par
ka v železarni, kaj bi bilo res treba 
kupiti in kje gre za nepotrebne na
bave. Pred kratk im  sem zbral podat
ke, iz katerih  je razvidno, da imajo 
drugi tozdi 39 osebnih avtomobilov, 
tozd T ransport pa le 10. Viličarjev 
•majo tozdi 70, Transport 17, mope
dov tozdi 24, Transport 3 itd. Od 
Skupno 246 vseh vozil v  železarni 
(šteta so tud i paletna vozila, loko
motive, prekucniki itd.) jih je v lasti 
tozda Transport 67, vse drugo imajo 
t°zdi sami. Kdo je tam  za njih zadol
žen in kako so sredstva nadzorova
la , pa je seveda vprašanje. Zato p ri
haja do tatv in  in drugih prekrškov.

Treba je tudi ugotoviti, da vozila 
Za notranji prom et v železarni niso 
uradno registrirana in  zato večkrat 
tehnično pomanjkljiva. So letni teh- 
n*čni pregledi v  tozdu Transport, a 
Vst ne vozijo svojih vozil tja.

Gotovo se da v železarni za pro
metno varnost še veliko narediti. Ta

ko bi veljalo v  prihodnje večkrat an
gažirati prom etno milico, da bi na
redila kakšen pregled na naših cestah. 
To pravico ima, a jo v  glavnem pre-

%

B ojan K ra jnc

pušča kar nam samim. Veljalo bi tu 
di natančno določiti peš poti, nadalje 
relacije, po katerih lahko vozijo vo
zila nekega tozda itd. Vse to  bi go
tovo prispevalo k večji varnosti.

K ar se tiče predloga, da bi vozni
kom viličarjev predpisali posebne iz
kaznice, pa moram  reči, da to  za
enkrat ne pride v poštev. Za te voz
nike namreč ni uradne kategorije, 
ko t npr. C za trak to r itd., torej de
jansko uradni dokum ent za njih ne 
obstaja. Zato tud i kakšnih posebnih 
izkaznic ni mogoče izdajati. Sicer ^pa 
se lahko vsak hip v kadrovski službi 
preveri, kdo je voznik viličarja in 
kdo ne. Za kontro lo  nad vožnjami 
viličarjev pa bi morali skrbeti pred
vsem tozdi sami.«

TOZD TRANSPORT; Franc G na
muš, vodja transportne službe:

»Naloga naše službe je, da stro 
kovno usmerja vse dejavnosti, ki se 
nanašajo na prom et. Ločimo cestni 
in tirn i prom et. P ri tirnem  se rav
namo po predpisih jugoslovanskih 
železnic. P ri cestnem pa spet ločimo 
interni transport v halah in interni 
transport zunaj hal. P rvi nas ne za
deva, ampak so zanj zadolžene ma
terialne službe po tozdih, v večjih 
pa tudi posebni notranji transport.

Torej je naša skrb predvsem pro
met po železarni zunaj hal. Zanj so 
določeni predpisi, za nekatera po
dročja, ko t je npr. omejitev hitrosti 
na 15 km /h , pa so čisto interni. Če 
pa se pripeti nezgoda, avtomatično 
zapademo pod zunanje predpise.

Problemov, ki se nanašajo na 
transport v železarni, je več. Zaradi 
njih tud i ne morem zanikati trditve, 
da naša prom etna varnost ni zadovo
ljiva. Ocenjujem, da ne zaradi ne
ustrezne signalizaoije, ampak pred
vsem zaradi prenatrpanosti vozil. 
Glede na to, kako velika železarna 
smo, imamo zelo malo cestišča in 
sploh prom etnih poti. N i odstavnih 
prostorov, in  šoferji puščajo vozila, 
kjer je. Ceste so postale nakladalno- 
razkladalni prostori, zelenice in  peš 
poti so priročna skladišča — vse za
to, ker gradimo hale trdo  pri cestah. 
Vse to zelo vpliva na prom etno var
nost. Najslabše je seveda ob konicah. 
Čeprav smo se z odgovornimi v toz
dih dogovorili, da bi tak ra t opravlja
li le najnujnejši transport, se to  za
radi potreb proizvodnje največkrat 
ne da.

Problem pa ni le prenatrpanost 
vozišč, ampak tudi njihovo vzdrže
vanje oz. dograjevanje. Sicer je tre 
ba priznati, da se je v zadnjem času 
na cestah precej naredilo (betonske 
ceste za paletna vozila), so pa neka
tera mesta v  železarni še vedno k ri
tična in posredno tudi ogrožajo. 
Takšen je npr. stari betonski most 
pri Energiji, širok le 3,30 m, da gre 
vozilo komaj skozenj.

Ugotavljamo, da je sodelovanje 
tozdov z nami ko t strokovno službo 
še dokaj šibko. N e sprašujejo nas do-

Ivan  D retn ik

sti za nasvete, npr. pred nabavo av
tomobilov, gradnjo odstavnih pro
storov itd. Dokaj dobro pa sodeluje
mo, kar se tiče obdobnih tehničnih 
pregledov vozil.«

SLUŽBA ZA VPD; Ivan D retnik, 
varnostni inženir:

»Naše naloge s področja prometne 
varnosti se nanašajo predvsem na 
varnost prom eta v tozdih. Kljub te 
mu pa jo kontroliram o tud i zunaj, 
saj se v  zadnjem času zgodi več pro
m etnih nezgod izven obratov ko t v 
njih. O čitno so udeleženci v prom etu 
zunaj manj pozorni. Tako je bilo le
tos v železarni 8 prom etnih nezgod, 
junija kar tri, v večini pa je bil ude
ležen viličar.

Naše naloge bi lahko razdelil na 
dva dela: na kontrolne in vzgojne; 
vse pa izvajamo zato, da bi izboljšali 
cestno-prom etno varnost.

Med kontrolne naloge spadajo: 
kontro la varnosti prevoza m ateri
alov, v  obratih in iz obrata v obrat 
(da je breme pravilno naloženo, da 
je h itrost premikanja vozila ustrezna 
itd.), kontro la gibanja pešcev, ustrez
nosti prom etne signalizacije itd. Ugo
tavljamo, da so na prvem mestu pri 
vzrokih poškodb neprimerna hitrost, 
na drugem mestu pa kršenje predpi
sov v zvezi s številom oseb na vozi
lu. Tu mislim na viličarje, ki so naj
bolj dostopni za ,obešanje ljudi*.

P ri transportn ih  sredstvih v toz
dih ne smemo pozabiti na žerjave. 
Zanimivo je, da je pri delu z njimi 
skoraj več poškodb ko t z drugimi 
sredstvi, največ zaradi nesporazumov 
med žerjavovodjem in signalistom. 
Drugače pa so žerjavi neprimerno 
bolje vzdrževani ko t viličarji npr. 
Za njih so zahtevani redni pregledi.

Med naše kontrolne naloge sodi 
tud i občasna kontrola tehničnega sta
nja vozil. E nkrat smo jo že imeli, pa 
je pokazala porazne rezultate.

K ar se tiče našega vzgojnega dela, 
bi omenil uvajalne seminarje za vse 
novo sprejete (opozorimo na p ro 
m etno (ne)varnost v železarni) in 
stalno opozarjanje. Tako smo pred 
časom vsa vozila, ki ne smejo preva
žati oseb, opremili s posebnimi na
lepkami. Seveda pa ie vprašanje, kak
šni so rezultati naših opozarjanj. Če
prav praviloma tozde pismeno opo
zorim o na nevarnosti, ki jih opazimo 
na obhodnih pregledih, vodstva na
vadno zelo slabo reagirajo. Včasih 
moramo na pomoč poklicati celo in 
špektorje.

Toda ko se zgodi nesreča, se po
sluh popolnoma spremeni. Problem 
se navadno takoj reši — toda gotovo 
za višjo ceno, ko t bi se, če bi se
pravočasno.«

Helena Merkač

'2š,

Franc Gnamuš
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Naše delo v juniju
Junija smo dosegli plan skupne 

proizvodnje 93,1 odst., enak odsto
tek je dosežen tudi v kumulativi. Za 
13.1551 prodanih izdelkov smo iz
tržili skupno 14,35 milijarde din. Od 
tega na domačem trgu 12.3231 po 
poprečni ceni 1.008,96 din/kg, kar 
znala skupno 12,43 milijarde din. Iz
vozili smo 1581 t naših izdelkov po 
poprečni ceni 1.215,47 din/kg ter ta
ko dosegli 1,92 milijarde din fakturi
rane realizacije.

ZNAČILNOSTI 
PROIZVODNJE

O perativni plan so v Jeklarni do
segli 99,2 odst., m edtem ko dvanaj
stino le 94,2 odst. V Jeklarni spremi
njajo obliko kokilnih nastavkov, 
uvajajo t. i. »haube«. Ob rekonstruk
ciji kokil pa je prišlo tud i do novih 
tež ingotov. Ker pa jim predelovalni 
tozdi novih tež še ne priznavajo, 
vpliva to  na padec proizvodnje, po
slabšal pa se je tudi izplen. Nekaj 
težav je nastalo zaradi neusklajenega 
delovnega časa med Valjarno in Jek
larno, tako da ne prihaja do rednega 
odvzema jekla. Pri oskrbi z materiali 
ni bilo večjih problemov, razen da 
je na zalogi preveč starega železa.

Ob ugodnem asortim entu so v 
Jeklolivarni dosegli predvideni plan
97.9 odst., kljub ugodni tonažni p ro
izvodnji skupna realizacija ni naj
ugodnejša. V tem mesecu je opazen 
padec poprečnih cen v primerjavi s 
predhodnim  obdobjem. To kaže, da 
so delali litino za naročnike, ki imajo 
zelo nizko poprečno ceno. Da pa je 
Jeklolivarna dosegla tako ugoden re
zultat tonažne proizvodnje, gre pri
pisati tudi dejstvu, da so glavni p ro
izvodni agregati obratovali brez več
jih zastojev.

V juniju je bila v Valjarni zelo 
ugodna proizvodnja gredic, saj je bil 
plan presežen za 6,4 odst. Zaostali 
pa so na srednji progi za 22,2 odst. 
in na lahki 74,0 odst. Poseben pro
blem je slaba površina ingotov, kar 
že tako hude probleme pri čiščenju 
dodatno zapleta. O zko grlo pri 
čiščenju onemogoča tako srednjo kot 
lahko progo pri doseganju plana. Za
radi nezadostnih kapacitet pri čišče
nju se pojavljajo zastoji, ki jih am or
tizirajo z valjanjem manj zahtevnih 
proizvodov, kar pa ruši zastavljene 
terminske programe.

Proizvodnja v  Kovačnici je bila 
nekoliko nižja ko t običajno, doseženo
97.9 odst. Vzrok je v glavnem v re
m ontu 1200 t  stiskalnice, ki tako dalj 
časa ni obratovala. Vendar pa so v 
tozdu uspeli skovati prim erno koli
čino surovo kovanih izdelkov, kar 
pa je šlo tudi na račun medfaznih 
zalog. Izmeček delno raste, vendar še 
vedno v mejah normale. Stanje pri 
čiščenje ingotov in rezanju korenik 
se še ni izboljšalo.

V Jeklovleku so dosegli plan skup
ne proizvodnje 70,1 odst., in to  pri 
vlečenem jeklu 83,1 odst., luščenem 
61,6 odst., brušenem 79,0 odst. ter 
pri žici 67,2 odst. Vzrok za tako niz
ko proizvodnjo so reklamacije oziro
ma popravila večjih količin izdelkov, 
predvsem luščenih. Precej zastojev je 
bilo tudi zaradi rem onta. Za vlečeno 
žico primanjkuje naročil za dimen
zije nad 2 mm.

Od mehansko predelovalnih toz
dov so plan presegli O rodjarna 13,1 
odst., Industrijski noži pri nožih in

brzoreznem  orodju 1,2 odst., Vzme- 
tarna 2,4 odst., B ratstvo pri pilah
2,9 odst. in M onter 13,2 odst. Za 
planom pa so zaostali Stroji in  deli 
5,3 odst., Pnevmatični stroji 9,6 
odst., TRO  23,4 odst., Kovinarstvo 
6,8 odst. in A rm ature 30,4 odst.

Proizvodnja je v večini primerov 
potekala zadovoljivo. Pozna se že 
odsotnost delavcev zaradi letnih do
pustov. N aročil je bilo v  še zadovo
ljivi količini, razen v SiD, kjer jih 
primanjkuje pri odkovkih in litini.

PRODAJA 
NA DOMAČEM TRGU
Junijska prodaja Jeklolivarne je 

malenkost nad načrtovano, realiza
cija pa nižja od planirane v glavnem 
zaradi pomanjkanja naročil za težko 
livarno. Valjarna in Kovačnica pre
cej presegata načrtovano prodajo, 
predvsem količinsko. Valjarna ima 
naročil dovolj, medtem ko akcija za 
pridobivanje naročil v Kovačnici te
če. Velik zaostanek odpreme v Jek
lovleku za planom je nerazumljiv, 
saj je naročil dovolj.

Tako Stroji in deli kot Ind. noži 
so presegli plan prodaje. Za načrtom 
pa so zaostali Pnevmatični stroji. 
Prav tako so bili uspešni tudi vsi 
drugi predelovalni tozdi.

UVOZ
V juniju je naša poslovna banka 

LB ZB Ljubljana plačevala le obvez
nosti po deviznih garancijah za opre
mo. Za približno 10.000$ je Železar
n i  Ravne izvršila nakazil v tujino, 
vendar so se nanašale v glavnem na 
že uvoženo blago v letu 1986. V ju
niju potrdilne kvote nismo prejeli, 
Čeprav nam je po izračunih pripada
lo 160.000$.

Za uvoz jedavca iz Kitajske smo 
lahko uvozni zaključek prijavili pri 
N arodni banki, da smo na podlagi

tega lahko jedavec ocarinili. Plačila 
na Kitajsko pa banka še ni izvršila.

Uvoz blaga po kooperacijah se re
alizira. Po sejemskih sporazumih z 
A vstrijo smo uvozili že za več ko t za 
10 milijonov sch, izvoz pa v taki 
višini še ni bil realiziran. Tako po
trebuje TOZD  ETS za uvoz vodno 
hlajenih kablov za 4 0 1 el. obločno 
peč 550 tisoč sch, za popravilo elek
tričnih naprav pri kvantom etru 327 
tisoč sch, a vira deviznih sredstev ni
mamo zagotovljenega.

IZVOZ
Na konvertibilno tržišče smo ju

nija izvozili v vrednosti 2,078.679 $ 
ter s tem presegli operativni plan za 
31 odst. Tudi na klirinško področje 
smo izvozili več, kot smo načrtovali.

Mesečnega operativnega načrta ni
so dosegli v Jeklolivarni, Valjarni, 
Jeklovleku in Kovinarstvu. Glavni 
vzrok za nedoseganje plana v teh 
tozdih je še vedno recesija na zuna
njem trgu, ki se kaže v hudih priti
skih na znižanje cen in slabšem od
vzemu izdelanega jekla. Zaradi tega 
so ostale večje količine jekla pri nas 
na zalogi. Tudi ameriški kupci ind. 
nožev ne odpokličejo vseh količin 
izdelanih nožev, tako da jih ostaja 
precej na zalogi. Kljub temu so se 
vsi tozdi izredno potrudili, da bi iz
polnili planske obveznosti. Z uspe
šno realizacijo izvoza v juniju smo 
prekoračili 6-mesečni operativni plan 
izvoza za 1,9 odst.

NABAVA
Po več mesecih truda nam je uspe

lo zmanjšati zaloge starega železa, 
kar pa zahteva stalno spremljanje 
dobavljenih količin dobaviteljev ter 
dajanje sprotnih dispozicij. Junija je 
bilo opaziti, da se kljub planiranemu 
zmanjšanju prevzema starega železa 
zaloge ne zmanjšujejo. Analiza je 
ugotovila, da je vzrok 2 do 3 tisoč

ton večjih zalog v ukinitvi dela Jek
larne ob nedeljah in nekoliko manjša 
proizvodnja. Zaradi revalorizacije za
log prihaja do večjega dotoka po
vratnega materiala na pripravo vlož
ka.

Kvaliteta ferolegur je v zadnjem 
času zadovoljiva, razen Al zvezdic 
in blokov (slabe analize sestave). Za
radi tega že prehajamo počasi na 
druge dobavitelje. Od proizvajalcev 
frolegur je bil zelo močan dotok, ta
ko da smo bili prisiljeni ustaviti vse 
dobave.

IZKORISTEK 
DELOVNEGA CASA

V juniju je znašal izkoristek de
lovnega časa 80,53 odst., odsotnosti 
19,47 odst. in so bile razdeljene ta
kole:
— letni dopust 8,44 %
— izredno plačani dopust 1,18%
— službena potovanja 0,49%
— bolezni _ 7,92 %
— druge plačane odsotnosti 1,30%
— neplačane odsotnosti 0,14 % 
S k u p a j  19,47 %
— ure v podaljšanem

delovnem času 1,96%

ZADOVOLJEN OBRAZ 
IN VARNO POČUTJE 

Z OSEBNIMI 
ZAŠČITNIMI SREDSTVI 

PRI DELU

NEPREVIDNOST 
POMENI NEVARNOST

DA BOŠ ZDRAV, 
UPORABLJAJ 

PRI DELU OSEBNA 
ZAŠČITNA SREDSTVA

O DSTOTEK D O S E G A N JA  N A Č R T O V A N E  P R O I Z V O D N J E

T O Z D
S K U P N A
P R O I Z V O D N J A ODPREMA

FA KTU RIR ANA

R E A U Z A C I J A I Z V O Z I Z V O Z D O M A Č I  TRG
to n to i d i n 2 d i n d i n

j u n i j z b i r j u n i j z b i r j u n i j z b i r j u n i j z b i r j u n i j z b i r j u n i j z b i r

JEK L A RN A 9 4 ,2 9 7 .6 - - - - - - - - - -

J E K L O L IV A R N A 9 7 , 9 8 8 , 3 8 7 .3 8 4 ,0 8 6 ,2 8 1 , 0 48 ,1 1 1 1 ,7 4 9 , 0 9 0 , 8 9 0 , 4 7 9 , 9

V A L JA R N A 9 2.1 8 9 ,2 1 1 3 ,3 112 ,8 9 8 ,8 9 7 , 2 5 3 , 2 8 1 , 4 5 2 ,8 6 6 , 0 1 1 0 ,0 1 0 4 ,9

K O V A Č N I C A 9 7 , 9 102 ,2 9 5 ,2 102,1 9 9 ,3 9 7 , 4 8 7 ,1 5 5 .8 9 3 ,2 4 7 ,6 100 ,2 1 0 4 ,7

J  EK LOV LEK 70,1 7 0 , 5 6 1 , 4 6 8 ,3 6 8 ,9 6 6 . 5 5 1 ,5 6 5 .2 52,1 54,1 7 2 , 0 6 8 , 7
T E Ž K I  S TR O JN I  D E U 9 4 , 9 8 8 , 2 2 9 5 ,9 1 3 4 ,0 1 9 3 ,4 8 6 , 2 - - - - 1 6 3 ,0 7 7 , 6

O R O D JA R N A 105 ,9 9 4 , 9 1 1 0 ,2 9 4 , 9 1 1 3 ,6 9 3 , 6 1 3 3 ,5 4 5 ,6 136 ,5 4 4 , 7 113,1 9 4 , 8

ST R OJI  IN  D E U 9 4 , 7 9 1 , 2 113 ,8 9 2 , 9 1 0 1 ,8 8 1 ,7 7 2 . 6 103 ,5 7 9 . 3 8 7 ,2 108,1 8 0 , 2

-  N O Ž I , B R Z O R E Z .  O R O D . 101 ,2 9 6 , 5 9 0 . 6 8 8 , 4 1 0 3 ,8 8 5 ,8 8 5 ,1 9 7 , 8 8 8 ,8 8 3 ,5 1 1 4 ,9 8 7 , 5

-  GREDICE - 7 6 , 9 - - - - - - - -

I N D U S T R IJ S K I  N O Ž I 6 5 , 3 8 9 , 6 9 3 , 4 9 1 , 6 104 ,2 8 7 ,1 8 5 , 5 1 0 3 ,4 8 9 ,2 8 5 , 6 1 1 5 ,2 8 8 , 2

P N E V M A T IČ N I  STR OJI 9 0 ,4 9 8 , 5 9 2 , 8 9 8 , 3 1 0 3 ,5 9 8 ,9 272 ,1 6 9 , 9 2 7 8 ,2 6 6 , 7 9 6 ,8 100,1
V Z M E T A R N A 102 ,4 9 3 , 2 1 0 5 ,4 9 3 , 5 1 2 1 ,6 9 2 ,2 7 4 0 ,4 696,1 7 5 7 , 3 6 0 8 , 6 1 0 7 ,3 8 0 ,6

T R O 7 6 ,6 1 0 1 ,3 7 3 ,0 9 9 , 9 12779 ' 106 ,8 5 6 ,8 110 ,7 5 6 , 9 9 0 ,4 1 4 3 ,3 1 1 0 ,3
K O V I N A R S T V O 9 3 ,2 9 3 ,9 9 2 ,8 9 8 , 4 139 ,8 9 0 ,6 4 6 ,4 1 7 .4 4 1 , 5 2 0 , 0 1 4 2 ,9 9 2 , 9
ARM ATURE 6 9 ,6 7 6 ,7 8 1 ,8 8 8 , 2 1 0 8 ,6 8 1 , 0 5 7 ,7 69 ,2 6 1 . 3 5 8 ,8 1 5 8 ,7 1 0 4 ,6
BRATSTVO -  PILE 102 ,9 102,1 5 9 ,7 1 6 6 ,7 110 ,2 1 0 5 ,9 - - - - 110,2 1 0 5 ,9
MONTER 1 1 3 ,2 9 4 ,2 123 ,5 102 ,8 124 ,0 9 5 ,3 4 0 8 ,8 197,1 3 2 3 ,5 2 1 1 , 9 1 0 4 ,9 8 4 ,2
K A U L N I C A - - - - 166 ,6 1 3 2 ,4 - - 1 6 6 ,6 1 3 2 ,4

STORITVE DR UG IH  T O Z D ,D i - - - 1 1 6 ,8 80 ,1 - - - _ 1 1 6 ,8 8 0 ,1
DE L O V N A  O R G A N I Z A C I J A 93 ,1 9 3 .1 1 0 5 ,7 1 0 2 ,4 1 0 7 ,9 8 8 ,5 8 5 , 0 95 ,1 9 1 . 3 8 0 , 8 1 1 1 ,0 9 0 , 0 __
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Naš počitniški dom  
v Portorožu

NASM EJM O SE

PREPOZNO
Pesnik se pogovarja s svojim i 

prijatelji:
»Potreboval sem  deset let, da 

sem  spoznal, da nimam  nobene
ga talenta za pisanje.«

»In zakaj nisi nehal?«
»Je bilo že prepozno, sem  bil 

že slaven .«

SL A B A  V EST
Mož potoži zvečer ženi:
»Žena, vest me peče.«
»Takoo, kaj si pa naredil?« 
»Ves dan čisto nič, saj zato me 

pa peče.«

Beli se jadro

Cas dopustov je, zato je med  
železarji aktualna tem a pogovor, 
kam na dopust.

Že več  kot 30 let im am o svoj 
Portorož, ki vsaj poleti vzbuja  
vroče debate; en i ga hvalijo, dru
gi grajajo, tretji zanj sploh noče
jo slišati, vendar naš Portorož, 
katerega stari del bo čez dve leti 
star 100 le t in v  zadnjem  času ka
že, da svoje 100-letnice ne bo do
čakal, prenese zelo  veliko. P rav
zaprav je  postal zelo velik  objekt 
z 280 ležišči, kjer bo poleti pre
živelo dopust okoli 3000 železar- 
jev s svojci.

Moja žoga

M nogo je težav in problem ov že 
samo s tem, da takšen objekt 
sPloh norm alno deluje, dodatno  
Pa nastajajo problem i z veliko  
koncentracijo ljudi na m ajhnem  
Prostoru in včasih , največkrat po 
hepotrebnem , zaradi preveč do
pustniško razpoloženih železar- 
iev, ki 250 km od dom a od svoje  
Železarne zahtevajo preveč.

N ajvečji problem  je v  bistvu  
stari dom, ki je v  resnici že tako 
uotrajan, da le še  težko prenaša  
svoje breme. V njem  im am o re
stavracijo, kuhinjo, točilnico in 
Vse skupne prostore. Sicer pokri
ta restavracija na prostem  je po
stala prem ajhna. Posebno nem o
goče so razm ere v  dežju in vetru, 
ehako lahko rečem o za kuhinjo in 
Pstalo, kar vsakoletne širitve le- 
^tšč in štev ila  gostov ne vzdrži 
Vpč, zato nastajajo v konici sezo- 
ne tudi problem i s kanalizacijo, 
vodovodom, elektriko itd.

Odprta problem a sta še vedno  
'aren  prehod čez cesto oz. nad
hod in plaža, kar pa železarna  
Zaenkrat sam a še ne m ore rešiti

in  bo skupaj z občino rešeno z 
novogradnjo.

Problem ov je še veliko, vendar, 
da ne bom o govorili sam o o njih, 
raje ostanim o pri tem, kaj nudi
mo in kako organiziram o 10- 
dnevni dopust železarjem , ki pri
hajajo v  Portorož.

G lede na to, da je  počitniški 
dom v  Portorožu kljub številn im  
m ožnostim  letovanja naš edini la 
sten  objekt take vrste in  zato (se
veda v  okviru m ožnosti) lahko le 
tovanje organiziram o po svoje, se 
trudim o, da našim  gostom  ne bi 
ponudili sam o hrano, m orje in  po
steljo, am pak v  skladu s potre
bam i sodobnega človeka še kaj 
več in  s tem  dopust vsebinsko  
obogatili.

K ljub tem u začnim o pri hrani. 
Portorož je že od nekdaj znan po 
njej. Tako tradicijo bi radi ohra
n ili še naprej, zato ji posvečam o  
še posebno pozornost. P ripravlja
m o domačo, dnevno svežo, neopo
rečno hrano, ki zadovoljuje vse  
norm ative po kakovosti, količini 
in  pravilni sestavi vseh  hranilnih  
snovi.

Poleg  penzionske prehrane, to 
je  zajtrka, kosila in večerje, n u 
dim o vsak  popoldan še kakšno jed  
po naročilu (pizze, školjke, sar
delice, tatarski biftek, pecivo, p r
šut, klobase itd.). K er je poleti čas 
sadja, sm o našo ponudbo pope
strili tudi s stojn ico  sadja.

D nevno organiziram o rekreaci
jo, ki zajem a izposojo rekvizitov, 
to  so čolni, straduni, jadralne d e
ske, sandolini. P rav tako organi
ziram o p lavalne tečaje, razna 
tekm ovanja v  pikadu, nam iznem  
tenisu, streljanju, dnevno organi
ziram o izlete z našo barko K oro
šico  po obalnih krajih, včasih  tu 
di ribje p ikn ike na barki. N ada

lje  prirejam o avtobusne izlete v 
Trst in  dnevno obveščam o o za
nim ivostih , ki se jih  splača og le
dati.

Letos sm o nekoliko bolj poskr
beli tudi za najm lajše, saj smo 
jim  naredili otroško igrišče in  or
ganizirali vrtec na počitnicah v  
času m ed zajtrkom  in kosilom  ter 
na tak način poskrbeli za delno  
sprostitev staršev z otroki.

P osebnih  večernih  zabav res ne 
prirejam o, ker za to nim am o niti 
prim ernih prostorov, še manj pa 
finančn ih  sredstev. T udi sm otr
nost zaključnih večerov je  včasih  
dvom ljiva, saj denarja za kultur
ne prireditve ni. Sicer pa m islim , 
da v  Portorožu, ki im a m nogo lo 
kalov in  kjer so kvalitetne prire
ditve, n i problem  za takšno ali 
drugačno večerno razvedrilo, tako  
da bi naše m orebitne poceni zaba
ve z razgrajaškim i zaključki sa 
mo škodovale našem u ugledu. Za
to pa raje goste dnevno z obvestili 
obveščam o o prireditvah na ožjem  
obalnem  področju.

Zanim ivo je  pravzaprav to, da 
razen nekaj delavcev na ključnih  
delih  naš počitn išk i dom uprav
ljajo d ijak i in  študentje na počit
niški praksi, kar se včasih  pozna  
tudi pri kvaliteti kakšne storitve  
in kar zahteva še dodatne napore 
pri vodenju  doma, vendar je to  
za »fabriko« trenutno najbolj po
ceni.

Trudim o se, da bi se vsi že le
zarji z družinam i, ki prihajajo v  
Portorož, v  svojem  počitniškem  
domu počutili lepo in da bi se 
dom ov vračali s prijetn im i v tisi z 
dopusta.

Ljuba P avše

R estavracija  v  našem  domu
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RPO in v z d r ž e v a n j e
N a seminarju 27. marca nam  je bil 

prvič predstavljen integralni projekt 
Razvoja poslovanja in organizirano
sti v  Železarni Ravne, ki ga je izdelal 
Inštitu t za ekonomiko, organizacijo 
in inform atiko pri VEKŠ v M aribo
ru. N a seminarju smo, vsaj po moje, 
bili seznanjeni le v  najbolj strnjeni 
obliki s potrebo po spremembah v 
poslovanju in organiziranosti, s k ra t
kimi predlogi, kaj in kako spremeniti 
v organiziranosti Železarne Ravne, 
da bi ostali tudi v  prihodnje med 
uspešnejšimi gospodarskimi subjekti 
na Slovenskem. N apor v tej smeri 
gre vsekakor pozdraviti, predvsem 
zaradi spoznanja, da se je treba v 
novo smer prem akniti že tedaj, ko 
stara organiziranost preživlja svoje 
zrelo obdobje in s tem  kaže vse svoje 
notranje in  zunanje slabosti. Zadeti 
pravi trenu tek  za sprožitev tovrstnih 
procesov v ram erom a veliki združbi, 
k o t je železarna, lahko že samo po 
sebi pomeni pridobiti znatno pred
nost pred tekmeci, katerih  spoznanja 
še niso segla tako daleč. Reorganizira
ti se končno pomeni tud i na višji 
stopnji uresničiti zahtevo po pravih 
ljudeh na pravih mestih, jih spraviti 
v  prava razmerja, v  katerih  bodo 
ustrezneje in učinkoviteje delovali.

Vsekakor pa velja, k o t sicer za ve
liko drugih področij, da o enotnem 
razum evanju pojma »organizacija« 
ne m orem o govoriti. Iz tega izhaja, 
da če že ne drugega, m oram o različ
ne poglede in opredelitve med seboj 
soočati in po metodi eliminacije iz
ločiti vse, kar med seboj ni skladno, 
si nasprotuje in izbrati tisto, kar naj
bolj natančno in celostno predstav
lja bistvo organizacije. Zal tud i tu  še 
vedno velja tisto  prvo o neenotnem 
razumevanju pojma samega.

N i moj namen, da bi poučeval 
mnogo pometnejše od sebe in stro 
kovnjake na organizacijskem po
dročju, izkoristil bi le poziv sestav- 
ljalcev in naročnikov projekta RPO 
po odkriti izmenjavi mnenj v zvezi 
s tem  pomembnim procesom. Zave
dam se, da omejitveno deluje tudi 
količina mojega znanja s tega po
dročja, kakor tudi to, da vsaj do se
daj ni bilo kaj veliko javno rečenega 
o projektu iz sredin, ki jim prinaša 
največje spremembe. Ker izhajam iz 
vzdrževanja, se tudi nim am namena 
spuščati na področja, ki s tem niso v 
neposredni zvezi.

V seminarskem gradivu smo na 
strani 27 v poglavju »Dodatni pred
logi boljše organiziranosti« bili se
znanjeni z zahtevo po združitvi obeh 
vzdrževalnih tozdov in njuni orga
nizaciji po proizvodnih in ostalih si
stemih. Za zahtevo in predlog je se- 
stavljalec verjetno imel argumente, 
ki so močnejši in bolj prepričljivi od 
v tem  poglavju zapisanih, zato bi 
bilo zanje dobro vedeti, preden se 
odločimo za korenite spremembe.

V sodobnem proizvodnem procesu 
je človek vse manj v vlogi neposred
nega izvajalca in vse bolj v vlogi 
nadzornika poteka tehnoloških pro
cesov, najveČji problem v delovanju 
industrijskega obrata pa je v zago
tavljanju njegovega delovanja. Delov
na sredstva m orajo v predvidenem 
času neprenehoma delovati v  mejah 
točnosti, za katera so bila proizvede
na. N i malo strokovnjakov, ki zago
tavljajo, da so glede na današnjo 
stopnjo proizvodnosti opreme in do
sežene organizacijske ravni prav pre
kinitve dela zaradi odpovedi opreme 
najbolj izrazit problem organizacije

dela v obratih. Zanimivo je, da na te 
trd itve razlike v družbenoekonom 
skih sistemih sploh nim ajo vpliva. 
Najnovejša tehnologija in iz nje iz
hajajoči visoki stroški delovnih sred
stev so dvignili vzdrževanje v po
dročje temeljnega pomena za ravna
telja in upravljalca proizvodne funk
cije.

Zahtevano stanje proizvodnih sred
stev in opreme pa določa in pogoju
je položaj in organiziranost te po
membne funkcije. Od tod  tud i po
men in skrb za to  funkcijo v m oder
nem proizvodnem procesu.

O rganiziranost funkcije vzdrževa
nja je običajno prilagojena nasled
njim možnostim združbe (delovne 
organizacije) in okolja tako, da je:

a) centralizirana
b) decentralizirana
c) mešana.
Glede na značilnosti posameznega 

tehnološkega procesa pa bi lahko do
ločili še drugi dve skrajnosti:

a) m ojstri in delavci v  proizvodni 
enoti sami izvršujejo ob proizvodnih 
še vzdrževalna dela in naloge

b) za vzdrževanje delovnih priprav 
in naprav je v celoti zadolžena po
sebna organizacijska enota.

V endar velja poudariti dejstvo, da 
se praviloma nikjer ne srečamo s či
sto obliko ali tipom  vzdrževanja. 
Srednjo, najpogosteje izbrano pot 
predstavlja ustanovitev posebne o r
ganizacijske enote, v kateri zaposleni 
izvršujejo vsa večja opravila in na
loge s področja vzdrževanja, nekate
ra, predvsem manjša popravila in 
mazanje pa prepuščajo delavcem v 
proizvodnem obratu.

Tako organiziranost vzdrževanja 
pogojuje tudi dejstvo, da opravila 
pač niso homogena, da naloge niso 
enakom erno razdeljene skozi čas itd. 
Zaradi tega povzroča to  stanje m no
go m rtvega časa, ki je pokrit z več
jim številom zaposlenih, ko t bi v 
drugih razmerah bilo potrebno. N i 
slučaj, da prav zaradi tega velja tudi 
pri nekaterih zahodnih avtorjih vzdr
ževanje za najbolj neučinkovito funk
cijo v  industrijskih združbah. Od tod 
tudi želja in zahteva po izboljšanju.

Z raziskavo neke ameriške sveto
valne organizacije so na osnovi po
datkov ugotovili, da vzdrževalci po
rabijo manj ko t tretjino delovnega 
časa pri produktivnih opravilih, vse

drugo se izgubi v številnih neproiz
vodnih aktivnostih.

Centralizacija vzdrževanja običaj
no vodi k  boljši izrabi delovnega ča
sa in boljši izrabi strokovnega poten
ciala, medtem ko decentralizacija 
skupin vzdrževalcev po različnih 
obratih  ob sicer nekaj višjih stroških 
omogoča hitrejše ukrepanje.

Predlog boljše organiziranosti vz
drževanja v sklopu RPO govori o 
obeh variantah. V drugem delu go
vori o tem, da naj vendarle prevlada 
združeno elektro-strojno vzdrževanje 
po proizvodnih in ostalih sistemih, 
kar razum em ko t čisto obliko decen
traliziranega vzdrževanja. Tako, ali 
vsaj tem u močno podobno vzdrževa
nje smo poznali tudi doslej, le da lo
čeno za strojno-gradbeno in elektro 
stroko.

V borbi za učinkovitejše in cenej
še vzdrževanje so torej različne poti, 
mnoge omejene tudi z vplivom oko
lja. Boj proti m rtvim  (nekoristno po
rabljenim) časom je eden od prvin
skih ukrepov za pocenitev in v d ru
gi posledici funkcionalno organizira
nost vzdrževanja. Zadev se vzdrže
valci lotevamo na različne načine, 
tudi v skladu s filozofijo najvplivnej
ših s tru k tu r med nami samimi. Pot 
n i samo ena, pogosto imajo vplivi 
okolja večjo težo ko t trezen prem i
slek in argum enti onih, ki jim je 
naša dejavnost namenjena, te r seve
da nas samih. Pri ocenjevanju uspeš
nosti posameznega koncepta pa velja 
upoštevati še vse posebnosti, razvoj
no pot in seveda realne možnosti v 
preteklosti, ki so dale osnovo za da
našnjo rast in razvoj, kakor tudi to, 
da je sodba o drugem eno najkom
pleksnejših in nehvaležnih človeko
vih dejanj.

V tozdu Elektrotehniške storitve 
smo že zelo zgodaj spoznali, da brez 
visoko strokovnih kadrov ne more 
biti učinkovitega vzdrževanja, kaj še
le naslednje faze — spreminjanja ob
stoječega stanja na boljše. O hranja
nje stanja (opreme za proizvodnjo) je 
najvišji cilj statičnega tipa vzdrževa
nja, medtem ko dinamičen tip in 
iščoč duh težita k  spreminjanju sta
nja na bolje. Razmeroma visoka kon
centracija strokovnjakov različnih 
profilov nas je glede na pogojno ne- 
izkoriščenost le-teh zaradi narave 
dela samega te r velike želje po afir
maciji z rezultati dela prisilila, da 
smo poiskali po eni strani višje obli
ke vzdrževanja (preventivno vzdrže
vanje) in po drugi take oblike profe
sionalne dejavnosti posameznika, da 
je bil zadovoljen pogoj strokovnega

napredka in potrjevanja. N a tej poti 
smo vztrajali, uspehi so evidentni. 
Ugotovili smo tudi, da večina mladih 
strokovnjakov bolj ceni možnosti iz
kazati se in napredovati v stroki kot 
doseči visok osebni dohodek v um ir
jenih, strokovno zaspanih sredinah.

Z delom na razvoju, investicijah, 
snovanju novih tehnologij in izdel
kov, z delom na mejnih nalogah in 
pri reševanju neposrednih problemov 
proizvodnje smo dobro izkoristili 
potencial znanja vzdrževalcev, a jih 
še vedno dovolj trdno vezali na vz
drževalni kompleks prek preventiv
nega in interventnega vzdrževanja. 
Sodelovanje pri investicijah in nepo
sredni angažma pri njihovem izvaja
nju in vodenju nam prinaša dobro 
poznavanje proizvodnih naprav in 
tehnologije daleč pred zagonom in
vesticije, zato njih prevzem v vzdr
ževanje ne predstavlja problema.

Način našega dela pa kljub dobrim 
rezultatom  marsikomu ni najbolj 
všeč. V procesu vzpostavljanja in 
uresničevanja poslovnih ciljev mora 
imeti vsak član združbe neko dolo
čeno vlogo, sicer ga združba ne po
trebuje. Čistost te nesporne trditve 
in njeno osnovanost potrjujeta tudi 
vik in k rik  prizadetih, celo užalje
nost in nekooperativnost, kadar se 
srečamo na mejnih področjih, ki si 
jih neupravičeno lastijo nekatere 
strukture, ko t da so cilji naših pri
zadevanj manj od ciljev posamezni
kov. Strah pred nepotrebnostjo, 
predvsem neupravičen, je že marsi
kdaj bil vzvod, ki je premikal v 
zgrešeno smer.

Nameravana združitev bo dodobra 
pretresla tudi našo sedanjo organizi
ranost. Na njeno določitev (vzposta
vitev) in učinkovito ter uspešno de
lovanje vpliva več dejavnikov, pred
vsem notranji in zunanji. Za prve 
lahko trdim o, da so pri subjektih 
nove združbe zelo različni, drugi so 
za oboje enaki. Najmanj, kar je pri
čakovati od pobudnikov združitve, 
je, da se v  predhodnem postopku 
najbolj različni dejavniki uskladijo in 
prilagodijo na želeno vrednost, če se 
hočemo izogniti nenorm alnostim  pri 
znani krivulji sprememb delovne 
učinkovitosti v fazi spreminjanja o r
ganizacije. Vendar se že zdaj zdi, da 
bo notranja kadrovska organizacij
ska sestava najtrši oreh od vseh.

S tega zornega kota je tudi odgo
vornost predlagatelja sprememb ve
lika in zdi se čudno, da jo tako sa
mozavestno nosi sam.

Ivan Vušnik, tozd ETS

Team
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MNENJSKA RAZISKAVA ŽELEZARNE RAVNE ’86

Strokovni delavci v Železarni Ravne
( n e k a j  u g o t o v i t e v  in s u g e s t i j )

Namen, da spregovorimo o položaju in vlogi strokovnega dela (oz. stro 
kovnih delavcih), kaže na to, da se bomo morali spoprijeti s specifičnostmi, 
ki izhajajo iz funkcionalne delitve dela, ki oblikuje razne poklice. N e m o
remo ravno trd iti, da smo v preteklosti poudarjali tak  pristop, celo obratno 
—■ teza o tem, da so znotraj industrijske delovne organizacije različne sku- 
pine, je večkrat dobila političen prizvok in poudarjala težko spravljiva 
nasprotja med »delavci« in  »upravo«. Iz tega naslova niso bile zazelene 
razprave o različnih skupinah, ki jih poraja delitev dela. Vsi sistemi v mikro- 
organizaciji so bili enotni ravno zato, da bi poudarjali to  enotnost, čeprav 
zahteva sodobna mikroorganizacija nekatere razlike.

V strahu, da se ne bi razvil enoten duh Železarne Ravne, da ne bi razbili 
Zahteve po »enakih možnostih za vse«, smo pristali v sedanji praksi le na 
nekaj izjem:

— individualni časovni norm ativi za proizvodne delavce

— različne kontrole kakovosti
— prem akljiv delovni čas za nekatere delavce na obdelavi podatkov,
medtem pa smo sistem organizacije delovnega procesa pustili enak za vse

zaposlene (enak princip opisov del in nalog, enak princip razvida, da o enot
nem sistemu nagrajevanja sploh ne podvomimo). Da o razlikah, ki jih nujno 
prinaša s sabo funkcionalna delitev dela, nismo eksplecitno nikoli govorili 
(bi pa pri vsakem mikroorganizacijskem posegu to  nujno morali), kaze tudi 
klasifikacija zaposlenih na delavce na obdelavi materiala in na delavce 
na obdelavi podatkov, ki je zelo ohlapna, pa še zelo tradicionalistična, saj 
poskuša na neki kompromisarski način rešiti vprašanje »delavcev« in »usluž
bencev«, čeprav to  v naših pogojih sploh ni potrebno. Če želimo razlikovati 
zaposlene, potem moramo najprej razčistiti namen tega razlikovanja, nato 
pa postaviti načelne kriterije za razlikovanje. Ker so te razlike pomembne 
sele na nivoju mikroorganizacije delovnega procesa, so bile do sedaj v sociolo
ško — organizacijski stroki zanemarjene oziroma je norm ativna ureditev 
tega vprašanja vsaj dva koraka za norm ativno ureditvijo makrosamouprav- 
ljanja.

DEFINICIJA SKUPINE, KI SMO JO OPAZOVALI

Iz celotnega vzorca, ki je na ravni Železarne Ravne struk turiran  vzorec 
v velikosti 679 delavcev (11%  zaposlenih), smo izbrali za opazovanje sku
pino, ki opravlja strokovna dela na vseh nivojih, torej od tehnološko — teh
ničnih priprav proizvodenj do vseh skupin strokovnih služb. V njej ni vod
stvenih in  vodilnih delavcev, čeprav tud i del svojega časa rešujejo strokovne 
probleme. Predpostavljamo namreč, da sta status in vloga, ki ju imajo, bo j 
Povezana z vodstveno funkcijo ko t pa s strokovnim  delom.

Tako izločena skupina šteje 75 strokovnih delavcev in je ko t taka pre
majhna, da bi lahko vse dobljene rezultate v celoti posplošili, a seveda do- 
volj velika, da v kombinaciji z nekaterim i znanimi param etri oblikuje po
dobo statusa strokovnjakov in sugerira nekaj predlogov za izboljšanje stanja. 
Predvsem tam, k jer so odgovori zelo koncentrirani, kaze na to, da obstajajo 
nekatere posebne značilnosti, k i jih ima le ta skupina, po drugi strani pa 
nekatera popolna enačenja z vsemi ostalimi kažejo na to, kako uspešno smo z 
enotnimi sistemi »zatrli« pričakovano različnost.

Signalni znak, ki je pomenil opozorilo, da je treba globlje pogledati, kaj 
se dogaja s strokovnim i delavci, je vsekakor dzrazeno mnenje ugotovitev, 
da imajo strokovni delavci podpoprečen vpliv na sprejem raznih odločitev 
v svojih okoljih in da so dejansko dobili minimalno število glasov (8 od 679) 
(1,2% ). To dejstvo pa podkrepi še podatek, da čez 5 0 %  vprašanih meni, da 
so odločitve strokovnih služb le redko oziroma včasih pravilne.

MOTIVACIJA STROKOVNJAKOV

D vofaktorska teorija motivacije, ki trd i, da obstajata dve skupini m °ti- 
vov, naj bi še posebej veljala za strokovne delavce. Empirični podatki, dob
ljeni s to  raziskavo, potrjujejo, da po tej plati v železarni nismo izjema. 
Torej, če niso higieniki dovolj zadovoljeni ( o s e b n i  dohodki, način pode
nja, . . . ) ,  potem povzročajo nezadovoljstvo, toda sami seveda niso dovo j, e 
jih ne spremljajo intrinzični m otivatorji (avtonomnost, možnost, sam opotrje
vanja, zahtevno-ustrezno delo), ki stimulirajo zadovoljstvo, ki pa spet ne 
°digrajo vloge, če prej niso zadovoljeni osnovni socialni pogoji.

Ko razpravljamo o vlogi in pomenu osebnih dohodkov pri strokovnih 
delavcih, se zavedamo, da ima splošen nivo OD zelo velik pomen ln a so 
s tem nivojem povezane potencialne spremembe sistema delitve. O b vpra a 
nju, kakšen bi m oral biti odnos med najnižjim in najvišjim O D  v železarni, 
če bi izhajal iz dela, lahko vidimo, kako se mnenja strokovnih delavcev lo
tijo od poprečnega mnenja v železarni.

razpon v %  strok, 
delavci

v %  vsi 
delavci

1 — vsi enako 1,4 21,6
2 — 1 : 2 5.5 15,4
3 — 1 :3 17,8 16,4
4 — 1 :4 15,1 11,0
5 — 1 : 5 15,1 6,0
6 — 1 : 6 2,7 2,0
7 — neomejeno 34,2 16,0
8 — ne vem 8,2 11,6

Zagotovo je nemogoče, da bi v  takih socialnih razm erah (pa tudi taki 
davčni politiki) imeli neomejene razpone OD, nedvomno pa je izraženo 
nezadovoljstvo z obstoječim razponom . V ečkrat smo rekli, da je razpon 
1 : 4 v  analitični oceni »relativna pravičnost« v Železarni Ravne. To zdaj 
nedvomno lahko potrdim o, saj je le 11 ,0%  vprašanih izbralo tak  razpon in 
bi torej ob katerem koli trenu tku  odprto  vprašanje razponov pomenilo naj
težjo obliko sporazuma.

Ker smo že na začetku tega poglavja rekli, da strokovnjak ustreznega 
dela ne meri samo z osebnim dohodkom, ampak predvsem s samostojnostjo in 
kreativnostjo, ki mu jo posel ponuja, poglejmo še nekaj podatkov, kaj meni
jo strokovni delavci železarne o »notranji« motivaciji.

Lahko rečemo, da, ko t sami izražajo, imajo strokovnjaki precej možnosti 
za izražanje svojih sposobnosti in idej pri delu. Prav tako so odgovori 
o m ožnosti poklicne kariere pozitivni. To dvoje skupaj pa zagotovo pred
stavlja pomembno notranjo motivacijo za uspešno in učinkovito delo. Naši 
strokovnjaki v večini lahko izražajo svoje ideje in vidijo sistemsko možnost, 
da naredijo poklicno kariero v železarni.

Prav gotovo je k  tako optimistični sliki pripomogel sistem strokovnega 
razvoja, saj obstaja zveza med starostjo in  pozitivnim odgovorom o možnosti 
poklicne kariere.

S p e t  V šoli

NEKAJ PREDLOGOV
1. D vigniti splošni nivo OD, kar je seveda povezano z rezultati dela, toda 

že odstopanje od okolice lahko pomeni prvi korak. Siva ekonomija strokov
nih delavcev je zagotovo ovira tudi pri pripravljenosti strokovnjakov za 
sprejem ustvarjalnih nalog, saj te večkrat zahtevajo še dodatno izobraževanje 
in žrtvovanje prostega časa.

2. Omogočiti klimo, ki bo dopuščala uresničitev sistema usmerjenih ino
vacij in ustvarjalnih nalog tretje stopnje, saj sta to  dva mehanizma, ki nado
meščata (vsaj za najboljše strokovne delavce) željo po večjih razponih v OD. 
Sistem usmerjenih inovacij bo samo s praktičnim i prim eri potrdil svojo teore
tično vrednost.

3. Vzpostaviti sistem javne strokovne kontrole. Dejstvo je, da časovna 
in finančna kontrola (slednja bolj pri R R  nalogah) ne m oreta biti učinkoviti 
na nivoju visoko strokovnega dela, zato m oram o vzpostaviti javno strokovno 
kontrolo. Ta bo prišla do izraza pri ocenjevanju elaboratov, pri razvrščanju 
Člankov v tr i kategorije. Člani strokovnih komisij morajo biti tudi predstav
niki univerze (oziroma posameznih fakultet), saj bomo le na ta način upra
vičili resnost pristopa. Vsi rezultati R R  nalog morajo biti javno predstavljeni, 
aktivi ali društva posameznih strok (kot je aktiv družboslovnih delavcev, 
D IT ,. . . ) ,  pa morajo poznati te rezultate in  razviti o njih strokovne razprave 
(tudi prepire, če je potrebno).
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MIKRO ORGANIZACIJA DELOVNEGA PROCESA 
STROKOVNIH DELAVCEV

M ikroorganizacija delovnega procesa je pri nas razvojno še zelo zanem ar
jena in v  bistvu temelji na taylorističnih odnosih, ki porajajo na področju 
strokovnega dela celo vrsto potencialnih (latentnih) konfliktov med stro 
kovnjaki in vodstvenimi delavci. Zagotovo je jasno, da je strokovno delo 
lahko res učinkovito le ob zelo elastični in sproščeni organizaciji. Togi pred
pisi, jasni in večnivojski hierarhični odnosi, toga razporeditev delovnega časa, 
ponavljajoča se delitev dela znotraj skupine, vse to  predstavlja klimo, ki ne 
podpira ustvarjalnega vzdušja in ne poraja inovacij.

Sistem individualnih opisov del in nalog, ki ga je mogoče kolikor toliko 
strokovno izvesti na nivoju proizvodnega dela (pa še tam  nim a svoje racio
nalne utemeljitve), smo prenesli tudi na nivo strokovnega dela. S tem smo 
v daljšem časovnem razdobju vzgojili precej individualizma (kar je v nas
pro tju  s pravim  strokovnim  delom, ki je skoraj vedno multiprofesionalno) 
in podkrepili sistem ponavljajočih se rutinskih opravil.

N ekateri empirični rezultati, ki jih bom navedel v nadaljevanju, pričajo, 
da smo bili »uspešni«.

Strokovni delavci v železarni postavljajo na prvo mesto ovir za boljše 
delo slabo organizacijo dela. Da je trd itev  resnična, lahko razberemo še iz 
nekaterih drugih odgovorov.

Poglejmo nekaj podatkov:
— Kaj je najbolj značilno za delitev dela v  vašem oddelku?

D okaz več, da ž e 
lezarna po trebu je  
u rejeno  ko lesarni

co

PRO ŠNJA VOZNIKOM:

NE PREPOLNO IN NE PREHITRO
O problem ih vzdrževanja cest v  železarni največ p išem o pozim i, 

vzdrževalci cest pa želijo , da nanje opozorim o tudi zdaj, sredi poletja. 
Pravijo, da tozdu Transport in  zunanjim  prevoznikom  zam an naslav
ljajo  prošnje, naj vozijo po železarni sam o zvrhane tovornjake raz
sutih  tovorov (peskov ipd.). Ker jih  nalagajo kopasto, skozi ovinke pa 
vozijo prehitro, so ceste, kot se v id i tudi na fotografiji, kar naprej 
posute. R azsuti m aterial morajo vzdrževalci SG V najprej odkidati, 
nato pa cesto počistiti s pom etaln im  strojem , ki ga naročajo pri Ko
m unalnem  podjetju  Prevalje. N a uro stane 16.776 din, v  letu  1987 pa je  
SG V plačal zanj že 843.000 din. Če posutih  cest ne počistijo  pravoča
sno, spira dež te peske v  kanale. Za njihovo  čiščenje najem a SGV  
avtocisterno, ki stane 18.030 din na uro, letos pa je železarna p lačala  
zanjo že 3.287.165 din.

a) vsak točno ve, kaj je njegovo delo
b) o delitvi dela se sproti dogovarjamo
c) vodja sproti deli naloge
d) eni imajo preveč dela, drugi premalo

40 ,5%
17,6%
18,9%
23,0%

rang
1
4
3
2

proizvodni
delavci

strokovni
delavci

vodstveni
delavci

a) manj ko t 4 ure 4 ,7% 0 % 4 ,8 %
b) 4 do 5 u r 8 ,0% 16,0% 6 ,0%
c) 5 do 6 ur 18,8% 37,3% 22 ,6%
d) 6 do 7 ur 51,8% 30,7% 40,5%
e) več ko t 7 ur 16,7% 16,0% 26 ,2%

— Kdaj je delo lažje organizirati in kvalitetno izvesti?
rang

51,4%

9 ,5%
10,8 %

a) kadar je čimbolj podrobno predpisan 
postopek in potek izvedbe

b) kadar je predpisan postopek, 
način dela pa ne

c) kadar je postopek okvirno predpisan
d) kadar nas ne omejujejo razni 

predpisi in navodila 28,4 %  2
Zelo prisotno je torej mnenje pri strokovnjakih, da vsak točno ve, kaj 

je treba narediti, kar se potrjuje tudi v želji, da so čimbolj podrobno pred
pisani postopki in načini dela. Vse to  seveda kaže na dejstvo, da so ponavlja
joče se in rutinske naloge bolj prisotne od ustvarjalnih, za katere je nemogoče 
predpostavljati vnaprej predpisane načine in postopke dela. Skupaj s trditvijo, 
da je pogosto prisoten način dela, da vsak skrbi le za svoje delo, lahko skle
pamo, da smo tudi pri strokovnih delavcih razvili individualizem in željo 
po »predpisologiji«.

NEKAJ PREDLOGOV
, . organizacijo v  strokovnih službah; zmeraj manj temeljiti na
hierarhiji in vodstveni kontro li; zmeraj bolj tem eljiti na reševanju problemov 
torej oblikovati profesionalne »problemske« skupine) in na strokovni samo

kontroli ter javni kontroli. N a ta način bi morali doseči večjo izkoriščenost 
delovnega časa in enakomernejšo obremenjenost.

2. O pustiti geslo »pravi človek na pravo delovno mesto«, saj m ora za 
strokovnjake veljati možnost, da si novo delo sami poiščejo in  ustvarijo. Le 
grobo razporeditev v organizacijsko enoto, določitev mentorja in definiranje 
problema m ora zadostovati, da novo sprejeti strokovnjaki pokažejo svoje 
sposobnosti in interese. N a ta način se bo tudi bolj izoblikovala višja stopnja 
identitete med osebnostno vlogo in poklicem, s tem pa se tud i poveča m oti
vacija za delo.

Naj se že zdijo ti stroški kom u ve lik i a li m ajhni — treba jih  ni 
(razen za spom ladansko čiščenje). Gre pa tudi za estetsk i v idez cest 
in predvsem  za varnost, ki bi m orala b iti v  prvi vrsti v  interesu  
vozn ikov sam ih. Če gledam o stvar s te plati, geslo: ZMERNO POLNO  
IN Z ZMERNO HITROSTJO — ne bi sm elo ostati neuresničljivo.

M. P.

SKLEPNE MISLI
Vloga strokovnega dela je za nadaljnji razvoj vsake delovne organizacije 

i2.1!6 ,nc8? pomena. N a neki način je v današnjih pogojih to  prav gotovo 
ključen faktor stagnacije ah razvoja. Zato ni nepomembno, v kakšnih pogojih 
ln  sistemih se nahajajo tl strokovni delavci.
l • uI? --u ridiuT* f ^ ^ l a l  vse v^ ik e , nasprotno, le dva izmed številnih,
ki bi jih lahko izbral. A kljub tem u se je jasno pokazalo, da gre za specifično 
skupino, ki ne glede na smer oziroma specializacijo, ki jo pokriva, zahteva 
nekatere specifičnosti, ki jih v preteklosti nismo zmeraj hoteli priznati.
; i- SC ° ,.razmi danie S1h k temu, da še bolj spoznamo pomembnost 

Črtu™ Sm°  P SpreieU’ in nu)nos'V e m e m b ,  ki jih na-
Brane Žerdoner
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Kaj bo sram nas? Sram naj bo tiste, ki se 
za ta korak ne odločijo

V Ž elezarni R avne je  bilo de
cembra leta  1985 1394 delavcev, ki 
niso im eli dokončane osnovne šo
le. S istem atiziranih  delovnih  
mest brez izobrazbe pa je  bilo 
manj kot 100.

Zato so v kadrovski službi sk le
nili v se  takšne delavce povabiti, 
da osnovno šolo dokončajo. V an
keti, ki je  zajela 1035 zaposlenih  
(vse, ki n iso b ili starejši od 45 let), 
je 40,5 “/o delavcev izrazilo interes 
za to. Drugi ne, m ed razlogi pa 
so najpogosteje navedli, da se po 
več letih  težko odločijo za šolo, da 
so prestari ali da n im ajo dovolj 
Prostega časa.

V šolskem  letu  1986/87 je nato 
47 delavcev obiskovalo osnovno  
šolo. K er je  im ela  večina dveiz- 
mensko delo, so jih  razdelili v 
dva razreda, ki sta im ela  pouk  
vsak drugi teden ozirom a so kan
didati lahko prehajali iz  razreda 
b v  razred a. O blika pouka je bi
la večerna predm etno-tečajna. Za 
tiste, ki niso im eli 5. a li 6. raz
reda, so prej pripravili posebne  
inštruktažne oblike. Pouk so im e
li v  OŠ na Prevaljah, njegovo iz
vedbo pa je  prevzela D elavska  
univerza Ravne.

Šolanje je uspešno končalo 35 
učencev. N ekateri so nehali vm es, 
ker se  jim  je zdelo pretežko ali 
so im eli druge objektivne razloge.

VARČUJMO 
PRI MALEM

Vsak pokvarjeni WC kotliček 
b°rabi 100 m3 vode mesečno. Pri 
pregledu smo ugotovili, da jih je 
. okvari v poprečju 20, in je ta 
*28uba vode 2000 m3 ali 402.000 
dm na mesec.

Sodelavci, obveščajte svoje vod- 
da bodo okvare čimprej od- 

Pravljene. Robert Jamšek

Kot je razvidno iz Poročila o 
izvedbi in organizaciji osnovne 
šole za delavce Ž elezarne Ravne, 
ki ga je napisal direktor D elav
ske univerze Rudi Krenker, so b i
le sprva s kandidati ve lik e  težave. 
N iso im eli delovnih  navad, niso  
bili vajen i reda, b ili so slabo p i
sm eni, neiznajd ljiv i in  površni. 
Toda z ind ividualn im  delom  so za 
vsakega ugotovili predznanje in 
na tej osnovi določili startno  
osnovo. D elo so nato zastavili 
skupinsko, boljši so pom agali 
slabšim . P ostajali so vse bolj ho
m ogen kolektiv, pom agali in se 
stajali so se  tudi v  prostem  času, 
spodbujali so drug drugega.

Tako organizatorji; za m nenje 
pa sm o vprašali tudi nekaj naših  
»učencev«. Zanim alo pa nas je še, 
zakaj se  niso učili takrat, ko bi 
se m orali in od kod zdaj odloči
tev za šolanje.

D elavka, 30 let: »Ko je b il čas 
za to, se nisem  učila. Starši me 
niso silili, sam a pa tudi n isem  
im ela  pam eti. 2 e  večkrat sem  se 
zdaj, ko delam , odločala, ali bi šla 
napravit osnovno šolo ali ne. V ed
no je prišlo kaj vm es. Toda želja, 
da bi šolo im ela  in  z njo potem  
tudi večje  m ožnosti za napredo
vanje z zdajšnjega delovnega m e
sta, je prevladala. Zdaj šolo im am  
in m i ni žal, da sem  se  žrtvovala. 
Težko je bilo, a šlo je.«

D elavec, 39 let: »Pri m eni ni 
bil problem  pam eti, ne, zrel sem  
bil prem alo, pa tudi finance so 
me prisilile, da sem  šel v  priučno. 
Zavest o pom em bnosti znanja  
im am  ves čas, saj ne prebiram  le 
Sportskih, zanim ajo m e tudi dru
ge stvari. Res pa je, da sem  pred
vsem  človek prakse, n isem  za f i
lozofiranje.

Zdaj sem  se za osnovno šolo 
odločil, čisto zaradi form alnosti — 
da se poveča »pism enost« sloven
skega naroda. N ajbrž pa tudi za
to, ker m e je jezilo, da so drugi 
sam o zato nekaj več, ker im ajo 
šole, drugače pa so lahko tudi 
praznih glav.

Kljub tem u sem  s šolo nekaj 
pridobil. Ce ne drugega, d elav
nost, aktivnost. Poudariti pa m o
ram, da nam  ta šola nikakor ni 
bila podarjena. Kdor je hotel im e
ti dobro oceno, je m oral precej 
pokazati.

Predavanja so bila  v  redu, le  
prem alo stikov  sm o im eli med  
šolanjem  z D elavsko univerzo in 
železarno. Obsežno je b ilo  zelo, 
m ogoče celo preveč. Sicer pa — 
nekateri niso im eli niti šest raz
redov.

Naprej se ne m islim  šolati, m o
goče bom  še kakšen tečajek  nare
dil. N im am  potrebe, saj sem  s tem  
delovnim  m estom  zadovoljen.«

D elavka, 45 let: »N ihče me ni 
zraven, da bi se učila. Na km etih  
so potrebovali predvsem  pridne  
roke, zato so b ili starši veseli, če 
si bil čim  prej iz  šole. Otrok pa 
sam  tudi ne sili. Za m ene so m o
rali starši celo kazen plačevati, ko 
sem  ostala doma, saj sem  b ila  še 
šoloobvezna.

Zdaj sem  se za šolanje odločila, 
ker m i je bilo nerodno. N e da bi 
m e kdo od sodelavcev poniževal, 
le  sam a sem  se neprijetno poču
tila.

V šoli je bilo zelo v  redu. U čiti 
se je res bilo treba veliko, toda 
im eli sm o dobre učitelje , pa tudi 
naš kolektiv  je  b il v  redu. N ajhu
je je  bilo na začetku, potem  pa je 
bilo vedno bolje, na koncu celo 
odlično.

Zdaj ne m islim  napredovati, 
glavno je, da je zaradi šo le izg i
n il moj m anjvrednostni kom 
pleks.«

Delavka, 32 let: »Izstopila sem  
v 5. razredu, ker sem  bila boleh
na, pa tudi veselja  s šolo nisem  
im ela.

Zdaj sem  se odločila za osnovno  
šolo, ker sem  spoznala, da je  bolj
še, če jo im aš, ne zaradi napredo
vanja, sam o zaradi sebe. Je pa 
seveda res, da so ti s šolo vrata  
bolj odprta.

O, učiti se je bilo  zelo naporno. 
Čas sem  našla po večerih  in  tisti 
teden, ko sem  bila prosta. Pa še 
takrat — no, saj veste, kako je ob 
otrocih in vsem  drugem  delu, ki 
ga im a zaposlena ženska. Vsega  
skupaj pa m i res ni žal, se je 
splačalo.«

D elavka, 35 let: »Ko sem  bila  
otrok, n isem  im ela interesa za šo
lo, odkar sem  zaposlena, pa sem  
v sebi ves čas nosila željo, da bi 
dokončala osnovno šolo. Mi je že 
včasih  kdo vrgel pod nos, da je 
nim am . M a j ko je za m ano, sem  
zelo vesela . B ilo  je naporno, a 
hkrati zelo lepo. Kdor je  okleval, 
ali bi se  odločil ali ne, pa se  ni, 
mu je lahko žal. Kaj bi me bilo

11

sram ! Sram  naj bo tiste, ki so se  
šo le  lotili, pa jo pustili, in tiste, 
ki se za ta  korak sploh ne odlo
čijo. U čiti se vendar ni sram ota!«

D elavec, 44 let: »N edokončana  
osnovna šola m e je najbolj m u
čila  zaradi otrok. H otel sem  ji
ma dokazati, da še nisem  za sta
ro železo. In sem  res dokazal. Če 
bo v  jeseni še kakšna možnost, 
nam eravam  šolanje — v  m etalur
g iji — tudi nadaljevati. D elno tu 
di zaradi potreb dela.

Po toliko letih  se  je  bilo težko  
začeti na novo učiti, a je s po
m očjo otrok šlo. Tudi učitelji so  
bili razum evajoči, le  ena u čite lji
ca se m i je zdela krivična, a se 
je na koncu še ta sprem enila. So
šolci pa  sm o se razum eli enkrat
no. Iz našega tozda nas je hodilo  
več; celo učitelj sem  m oral neka
terim  biti. N ikakor m i ni žal, da 
sem  se odločil za ta korak.«

Torej — če potegnem o skupne  
im enovalce — žal ni nobenem u, 
čeprav jih  je šolanje stalo ogrom 
no truda. Zanj so se v  glavnem  
odločili sam i zaradi sebe. za bolj
š i občutek; zelo redki zaradi v eč 
jih  m ožnosti napredovanja, redki 
zaradi potreb dela. So že sam o ta 
ki, ki so z leti pridobili toliko  
prakse, da se jim  osnovnošolsko  
znanje pri delu  ne pozna. Zago
tovo pa se  pozna sicer, kajti, kot 
je zapisano v  poročilu  o šoli, ti 
delavci niso dokončali le  osnovne 
šole, ampak so postali tudi širše 
razvite osebnosti.

Pom en osnovnošolskega izobra
ževanja odraslih je tako nesporen, 
in je treba tudi v  prihodnje pri 
še preostalih  1300 naših 'deiavcih 
brez osnovne šole iskati interes 
zanj.

H. M erkač

ZA KAK DINAR NA ŠIHT

B istven i podatek za letošnje počitniško delo je naslednji: štev ilo  
m ladih, ki si želijo  v  Železarni R avne prislužiti kak dinar, še naprej 
pada. Tako sm o lan i v  treh poletn ih  m esecih  sprejeli na delo 703 di
jake in  študente, letos pa le 578. P redvsem  m anjka polnoletn ih  fantov  
za m etalurgijo. Tudi za pisarne ni zanim anja, saj se tam  zelo m alo  
zasluži.

Očitno, kot še ne doslej, pa je  bilo letos pri počitn iškem  delu vpra
šanje, kako zaposlovati: ali prek ravenskega študentskega servisa  
ali ne.

V Železarni R avne sm o zaradi specifičn ih  pogojev dela odločeni, 
da zaposlujem o študente in  dijake v svoji režiji. Toda precej jih m i
sli, da takšna odločitev ni dobra, da gre za izkoriščanje m ladih, saj 
se prek servisa precej več  zasluži. K ot pa so povedali v  naši kadrov
ski službi, takšni ne vejo, da železarna za nekoliko n ižje p lačilo  nudi 
vsem  m alico in plača prevozne stroške.

Gotovo ni prav, da v občin i R avne begam o m lade ljudi z dvem a  
različn im a m ožnostim a zaposlovanja m ed počitnicam i. Drugo leto  se 
bo treba zato še enkrat pravi čas dogovoriti za pravila.

H. M.
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Smo stremljiv kolektiv
Sociologi naše železarne so že 

drugo leto zapored izved li razi
skavo javnega m nenja m ed de
lavci naše tovarne. A nketne  
vprašaln ike je izpolnilo  679 za
poslenih, kar je  dobra desetina. 
A nketiranci so b ili upoštevani po 
izobrazbi, spolu, starosti, narod
nosti, delovnem  m estu, izm enah  
in  času zaposlitve. Zato lahko re
čem o, da so zbrani in  obdelani 
odgovori takšni, kakor da bi na 
vprašanja odgovarjal kdorkoli 
m ed nam i.

R aziskava je  obdelala nasled 
nja področja:

— delovna problem atika
— porazdelitev vp liva  v d elov

ni organizaciji
— vodenje in organizacija
— m otivacija in napredovanje
— proces odločanja
— odnos do okolja.

N ekaj tem eljn ih  ugotovitev:
Ž elezarna R avne je  nedvom no  

zelo strem ljiv  (am biciozen) kolek
tiv, v  katerem  delavci dosti raz
m išljajo o tem , kako kaj izbolj
šati in inovirati ter se bolje or
ganizirati. V ztrajno se skozi vsa  
področja ponavlja  tudi želja po 
dodatnem  izobraževanju.

Manj rožnato pa lahko ocenim o  
socialno podobo v najširšem  p o 
m enu besede. D osti prevgč je 
nam reč pasivnega odpora, ko se 
npr. d elavci s čim  ne strinjajo, 
vendar tega glasno ne povejo.

S tako obsežnim i raziskavam i 
nekaj časa ne bi nadaljevali, saj 
je tudi prim erjava m ed raziskavo

’85 in ’86 pokazala, da ni prehu
dih odstopanj in  se torej javno  
m nenje od leta  do leta  ne sprem e
ni bistveno. Je pa že v  tej ogrom 
no dragocenega gradiva in opozo
ril na posam ezne aktualne tem e, 
ki jim  kaže nam eniti posebno po
zornost in tako naj bi raziskova
nja v  prihodnje tudi usm erjali. 
Prim er: zakaj im ajo naši delavci 
slabo m nenje o strokovnih slu ž
bah, kako v  prihodnje še bolje 
dodelati delovanje sam oupravnih  
delovn ih  skupin itn. Tudi m nenja  
in že lje  tozdov bodo seveda upo
števali.

Poglejm o na kratko, kaj kaže 
raziskava po posam eznih področ
jih.

DELOVNA PROBLEM ATIKA
— V ečina delavcev je  zadovolj

nih z delom , tozdom  in  delovno  
organizacijo. D elo jim  je enako  
zadovoljstvo kot dejavnosti v  pro
stem  času.

— O vire pri delu naj po n jiho
vem  odpravijo vodje, pa tudi d e
lavci sam i jih  odstranjujejo.

— Odnosi m ed delavci so te
snejši, kot jih  zahteva delo. Bolj 
norm alno se jim  zdi sodelovanje  
pri delu  kot tekm ovanje m ed se 
boj.

— Če je delitev  dela jasna, je 
jasna tudi odgovornost zanj. Jih 
pa sam o 34%  pravi, da točno v e 
do, kaj je njihovo delo, 76%  pa, 
da za svoje delo odgovarjajo.

— N aši delavci v  poprečju ču
tijo  odpor do m enjavanja d elov
nih mest.

RACIONALNA RABA ELEKTRO ENERGIJE
DOSEDANJI VEČJI UKREPI

1978 U veden je  bil procesni računalnik s programom vodenja konic 
električne energije. S tem  so bili znižani stroški te  energije za 6—7 odst.

1984 U veden  je  bil m ikroprocesorski sistem  za izbiro optim alnih  
param etrov za ta ljen je v  EOP.

Instalirana je  bila kom penzacija m oči okoli 10 MVAr za zm anjša
n je ja lovih  izgub.

R ekonstruirane so b ile EOP 5 t, 10 t, 25 t, 40 t in  elektro konti peci. 
Pri tem  je  b il uveden ponovčni postopek, vodno h lajeni paneli ter od- 
praševanje, s čim er se je  povečala specifična poraba elektro energije  
za 7—8 odst.

SPECIFIČNA PORABA k \V h/t

EOP

40 t VTT 
40 t VIII 
25 t 
lO t 
5 t

1976

608
615
590
662
726

1986

641
650
668
641
696

— Sam o 40%  jih  m eni, da im a
jo dovolj znanja, 46%  pa želi več 
znanja in  se  torej želi tudi izo
braževati.

— V ečina jih  im a aktiven od
nos do dela in  zato razm išljajo  
tudi o izboljšavah.

— V ečina je proti 4-izm enske- 
mu delu.

PORAZDELITEV VPLIVA V 
DELOVNI ORGANIZACIJI

— N ajvečji vp liv  na odločanje  
prip isujejo delavci vodiln im . D e
lavsk i svet je po njihovem  na 3. 
m estu, zbor delavcev na 4., DPO  
pom enijo na tem  področju zane
m arljivo m alo.

— Da delegati prenašajo m ne
nja baze na delavski svet, jih  m e
ni le ena tretjina. Sam o ena p eti
na delavcev se zmeraj strin ja  z 
odločitvam i sam oupravnih orga
nov in vodstva. P olovica jih  ne 
zaupa preveč strokovnim  slu ž
bam.

— U resničujejo tako skupne kot 
osebne interese.

— R azhajanja m ed vod stven i
m i in  n evodstven im i delavci so 
kar pogostna, med delavci pa so 
odnosi v  poprečju dobri.

— V ečina verjam e, da ni pa
m etno prehitro izražati lastnega  
m nenja. K ar 36%  je  raje p asiv 
nih, kot da bi se izpostavljali. V 
nasprotju s to ugotovitv ijo  pa ie  
tista, ki pravi, da jih  kar 55%  
lahko kritizira brez posledic.

— V ečina jih m eni, da so pre
k in itve dela sam o dejanje v  sk raj
ni sili, približno enako štev ilo  pa 
jih m eni, da so stavke tradicio
nalno sredstvo delavskega boja. 
kakor da so v  nasprotju s sam o
upravljanjem .

VODENJE IN  ORGANIZACIJA
— D elavci pričakujejo od vod 

je  strokovno pomoč.
— V odje nam enjajo največ po

zornosti trenutnim  potrebam . P r i
pravi dela in odnosom  m ed posa
m eznim i oddelki m nogo m anj.

— D elavci bi prej prenesli 
m anjšo sposobnost in strokovnost 
vodij kot nepoštenost. V odstveni 
in vod iln i pa nestrokovnost zam e
rijo.

— D elavci se na vodje veliko  
obračajo zaradi OD, dopustov itn.

MOTIVACIJE  
IN  NAPREDOVANJE

— M očna je  težnja k  uravni
lovki pri osebnem  dohodku (ve
lika večina je  za razpon OD 1 :2 ) .  
Za družino se  jim  zdi prim erno, 
če bi m ož in  žena zaslužila  dve 
poprečni železarnišk i p lači plus 
eno tretjino.

— Ž elijo se izobraževati.
— Precej jih  ubogljivost in 

podrejenost povezuje z m ožnostjo  
napredovanja.

PROCES ODLOČANJA
— D elavci dobijo največ infor

m acij iz p isn ih  virov. Poprečno 
so zadovoljn i z delavsk im i sveti 
tozdov in  delovne organizacije. 
Prem alo vedo o tem, kaj se doga
ja na sozdu, v  zboru združenega 
dela in v sisih .

— D elovna skupina se razvija  
v sm er delovne fu nkcije (obrav
nava problem e oddelkov, plane  
dela, norme, disciplino) in  večje  
sam oiniciativnosti.

— N eposredna dem okracija  
(zbori, referendum ) je ljudem  
bližja kot to, da jih  zastopajo de
legati.

— Bolj se zavzem ajo za večja  
pooblastila poslovodnih organov  
kot delavskega sveta. — Iz tega 
bi lahko sk lepali na nezaupanje V 
lastne delegate.

— Med družbenopolitičnim i or
ganizacijam i se prem alo čuti ZK.

ODNOS DO OKOLJA

— D elavci želijo, naj bo Ž ele
zarna R avne nosilka razvoja v ob
čini, poskrbeti pa mora tudi za 
zaščito okolja.

— S tem, da bi b il nadaljnji 
razvoj m ožen le ob gradnji novih  
jedrskih elektrarn, ker drugih v i
rov energije ne bo dovolj, se ne 
strinja  32,1 % delavcev, sploh pa 
se ne strinja 45,8 %.

M arjan Kolar

Indeks

105,5
106,7
113,3
97
96

Z uvedbo 40-urnega delovnega tedna bo porastla specifična poraba 
elektro energije zaradi prekinjanja proizvodnje v  m etalurških tozdih.

PREDVIDENI POTREBNI UKREPI ZA ZM ANJŠANJE PORABE  
ELEKTRO ENERGIJE

— R ekonstrukcija EOP 4 0 1 na UHP tehnologijo, s tem  m anjša  
specifična poraba elektro energije za 18 odst. in m anjša poraba
elektrod za okoli 35 odst.

— R ekonstrukcija VF peči ASEA  — povečanje proizvodnje in  
zm anjšanje specifičn e porabe elektro energije.

V arčevaln i ukrepi pri porabnikih
— zm anjšati prazne teke strojev
— izbira porabnikov (ekonom ičnost)
— toplotne izolacije, boljša tesnjenja peči
— zaostriti tehnološko d isciplino
— voditi procese zavestno v  sm islu  najm anjše specifične porabe 

energije.
V odstvo tozda ETS

Na robu fabr ike



Št. 8/1987 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R  13

NOVE KNJIGE V STROKOVNI KNJIŽNICI

PISATELJI V SKICAH
JAM ES JOYCE

Stranska oseba v  U liksu: »Za 
bogom je Shakespeare največ ust
varil.« Poznavalci Joyca so dodali: 

»Za Shakespearom  je  največ  
ustvaril Joyce.« — Tako je.

W olfgang H ildesheim er

7706 M ilobar, Zidan, Spojevi s in 
tegriranim  sklopovim a I, II, 
1985

7708 H ajdin N., Sekulovič M., 
Steel structures I, II, III 1986

7709 P avlov ič  M. N., S teel structu
res, recent research advan- 
ces 1986

7710 A ndrejčič Radovan, O rgani
zacijsko svetovanje in  prenos 
znanja 1986

7711 Jereb Janez, Organizacija  
strokovnega usposabljanja  
1980

7712 M ožina Stane, Jože F lorjan
čič, P laniranje in  razvoj ka
drov v  OZD 1977

7713 M ožina Stane, Jože F lorjan
čič, U stvarjalno kom unicira
n je v  OZD 1986

7714 Jereb Janez, Uporaba raču
naln ika pri organizaciji izo
braževanja odraslih 1986

7715 M ožina Stane, Jože F lorjan
čič, L ipnik, Kejžar, U sposab
ljanje za poslovodenje in  or
ganiziranje dela 1986

7716 Možina, Florjančič, G abrijel
čič, Osebni, skupinski in  or
ganizacijsk i razvoj 1984

7717 Jones H artley M artin, A 
practical introduction to 
electronic circuits 1985

7718 Okoshi Takanori, O ptical fi-  
bers 1980

7719 E ncyclopedia of Electronics 
1985

7720 Ilešič — Ilešič, D okum entar
ni akreditiv  1985

7721 Marc Pavel, Puharič Krešo, 
Prevozne k lavzule 1986

7722 V illanuci Robert S., A vtgis, 
M egow, E lectronic techniqu- 
es 1986

7723 B ruce D avid, M odern Elec
tronics, B asic, D evices and 
A pplications 1984

7724 Sarch Ray, D ata netw ork de- 
sign  strategies 1983

7725 N ilsson I. N ils, Problem  — 
so lw ing  m ethods in artitical 
in telligence 1971

7726 Rich Elaine, A rtifical in te l
ligen ce 1983

7735 P ittm an, Zienkiewicz, N um eri- 
cal Analysis of forming pro- 
cesses 1984.

7736 Hancock Les, Kricger Moris, 
The C prim er 1986.

7737 Cramcr William, Kane Gery, 
68000 microprocessor hand- 
book 1986.

7738 Ahson Si, Microprocessors with 
applications in process control 
1984.

7739 Richard James L., Pascal 1986.
7740 Dietel M. Harvey, Dietel Bar

bara, Computers and data Pro
cessing 1986.

7741 Toro del Vincent, Electric ma- 
chines and power system 1985.

7742 Gray C. Elliot, Boiley E. Mel
bourne, Electrical construction 
and maintenance techniques 
1986.

7743 Mirko Bunc, Integrirani marke
ting v turizmu 1986.

7745 Glocker R., Materialpriifung 
mit Rontgenstrahlen 1985.

7744 Jansen, Handbuch der digita
len Elektronik Bausteine in 
TTL und CMOS 1985.

7746 Byer L. R., E. K. Gustafson, R. 
Trebino, Tunable solid State for 
remote sensing 1985.

7747 Falkard Erich, M etallurgie 
der Schw eissung nichrosten- 
der S tah le 1984

7748 Andre G liksm an, Glupost 
1986

Poročila institutov

3587/719/11 U le +  sodelavci, Opti- 
m iranje toplotne obdelave  
obrezilnih  orodij 1986

3587/720 V odopivec +  sodelavci, 
R aziskava vp liva alum inija  
in  dušika na strjevalno  
strukturo in  začetno p lastič
nost konti litih  gredic 1986

3587/721 V elkovrh, Jam er, Šetina, 
K ontrola spektroskopskih  
standardov — IX  1986

3587/722 Osojnik, Kranjc, A plika
cija ionoselektivn ih  elektrod  
v  m etalurški analitik i 4. del 
1986

3587/723 Prešern V., Term odina
m ični in  k inetičn i pogoji 
reakcij v  ta lin i 1986

3587/724 A rzenšek B„ Grašič M., 
K veder A., Kos I, Godec A., 
Preoblikovanje jekel z m no
go karbidi z vlečenjem  1986

3587/725 Torkar, K veder, V odopi
vec, Rodič, Kos, R aziskava in 
razvoj n ik ljev ih  z litin  1986

Čas po košnji

3587/726 Jarič A., O. Zupan, Ugo
tavljanje sprem enjenih stroj- 
no-tehnoloških  faktorjev na 
kvaliteto  in izkoristek v pro
izvodnji livarskih  peskov  
1986

3587/727 Sm ajič N., O ptim izacija  
EOP — VOD postopka izde
lave nerjavnih jekel 1986 

3587/728 K m etič D., M. Gnamuš, 
M. Grašič, A. Rodič, R azi
skava procesa valjanja  com - 
pound jekel III. del 1986 

3587/729 Sm ajič N., Superferitna  
nerjavna jekla  1986 

3587/730 Exapt, N C -vrtalno fre- 
zaln i stroj HS »— 2000 norte« 
s krm ilnikom  1986 

3587/731 Sm ajič, Steblaj, Petovar, 
Uporabnost dom ačega FeNi 
in  vp liv  oligoelem entov v  
F eN i na lastnosti legiranih  
jekel 1986 

3587/732 Lavrič, Kristan, Lagoja, 
Zlof, Izdelava in  analiza je 
kel z nizko vsebnostjo k alci
ja in  telurja 1986 

3587/733 Žvokelj, V odopivec, Ule, 
D egradacija lastnosti jekla  
pri uporabi in  preostala ž iv 
ljenjska doba jekel 1986 

3587/734 R ačič, Lamut, Koroušič, 
Valant, R eakcijski m odel 
raztapljanja ognjevzdržnih  
m aterialov v  žlindrah 1986 

3587/735 O sojnik A., Razvoj m e
tod ICP AES za analize no
vih  kovinskih m aterialov  
I del 1986 

3587/736 Jager, Rozm an, Obal, 
Slabanja, Tušek, R aziskave  
m ožnosti priprave različnih

odprtih grafitnih proizvodov  
za proizvodnjo livarskih  do- 
dajnih m aterialov 1986 

3587/737 ZRMK, Razvoj tehnolo
g ije izdelave aglom eriranih  
praškov za varjenje 85/86  

3587/738 Kejžar, V ižintin , Bajc, 
U gotavljanje obram bne ob
stojnosti legiranih  litin  85/86 

3587/739 K oroušič B., A. Rozman, 
Tehnologija izdelave Cr Al 
in  Cr N i z litin  za grelne e le 
m ente po VOD in VAD po
stopku 1986 

3587/740 Prosenc V., Zvarjanje  
posodic iz prokrona, FS 8616 
1986

3587/741 Bačič, Koroušič, Stifter, 
Rom ih, T ehnološka banka 
podatkov za ognjevarne m a
teria le v  SZ 1986 

3587/742 Torkar M , Izdelava su- 
rovcev za orodja za delo v  
vročem  1986 

3587/743 A rzenšek, Kos, Godec, 
V lečenje jekla C 7680 pri po
višan ih  tem peraturah 1986 

3587/744 K m etič, V odopivec, G na
m uš, Torkar, Grašič, Procesi 
ročne predelave jekel z m no
go karbidi 1986 

3587/745 Ule, V odopivec, Grašič, 
K osec, Žvokelj, Jekla z v i
soko trdnostjo in  z visokim  
razm erjem  m ed m ejo p lastič
nosti in  trdnostjo ter študij 
lastnosti z m etodam i m eha
nike lom a 1986

Zainteresiranim je v knjižnici na 
voljo seznam tuje strokovne litera
ture, ki je bila konec oktobra pred
stavljena na knjižnem sejmu v Beo
gradu in jo je mogoče kupiti za di
narje. Katalog knjig vseh jugoslovan
skih založb pa pričakujemo v k ra t
kem.

Strokovna knjižnica

K era m ik a  iz  Probiš tipa

MARCEL PROUST
»Proust je človek, čigar pogled  

je  neskončno bolj oster od naše
ga, ki nam ta pogled posodi. In 
ker so stvari, ki jih  opazuje, naj
enostavnejše na svetu, se nam  pri 
branju ves čas zdi, kakor da nam  
om ogoča videti v  nas sam e.«

Andre Gide
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NA OBISKU

V javorniških jaslih
Sredi julijskega dopoldneva sem se 

odpravila na obisk v javorniški v r
tec. Preden sem prispela od fabriške 
uprave do Javornika, me je sonce že 
pošteno pregrelo. Mlado mestno na
selje, po skoraj 20 letih že vedno 
gradbišče, je dremalo v poletni pri
peki. N izka stavba vrtca s stolpiča
sto streho je bila nekam samotna. 
Ob velikih stanovanjskih blokih in 
stolpnicah je delovala kakor hiška iz 
pravljice. M odrina njenih sten me je 
spominjala na barvo letnega bazena, 
ki bi se bil meni ta  dan in  še pre
mnogemu Ravenčanu letošnje poletje 
nadvse prilegel. Tudi okenca na se
verni strani, kjer je vhod v vrtec, so 
vrezana tako visoko v steni, da do
biš vtis, ko t da svetijo v  skladišča ali 
kake druge neobljudene prostore. V 
resnici so v tem  delu vrtca um ival
nice, sanitarije, garderobe in — pro 
sto r za vzgojiteljice.

Ko sem vstopila, sem se znašla na 
temačnem hodniku. Kako, da je vse 
tako mirno, sem se čudila pri sebi, 
ker še vedno nisem slišala kričanja, 
hrupa ali vsaj srednje glasnega živ
žava, ki ga v tak i ustanovi pričaku
ješ. Nemogoče je, da bi otroci že spa
li — so m ar še na sprehodu?

Pred v rati igralnice malčkov me je 
prestregla prijazna tovarišica: »O, 
škoda, da ste nas zamudili na igrišču. 
Tam so bili živahni ko t le kaj, zdaj 
pa so utrujeni. Pripravljam o se za 
kosilo, potem  gremo počivat.«

Skupinica malčkov je prišla iz um i
valnice in  odstopicala v  igralnico. 
Malo so se še poigrali s svojimi pri
ljubljenimi igračami, a ni jim bilo 
več kaj prida za igro. Rade volje so 
posedli k mizi, ko so slišali, da bo 
kosilo. Nobenega prerivanja ni bilo, 
nobenega sitnarjenja — in tudi po
sebnega čakanja ne. Ena — dva — tr i 
so bili postreženi. N ajprej juha z re
zanci v svetlečih se kovinskih skle
dicah, nato krom pirjeva omaka s ku 
maricami in mesom. Sedeli so na svo
jih ravno prav velikih stolčkih lepo 
m irno, brez zibanja; kaka babica bi 
rekla, da olikano: vešče so držali 
žlice v rokah in jedli skoraj brez 
packanja. Če je že katerem u kaj šlo 
mimo, je bila pri roki tovarišica, da 
mu je očistila mizo in  ga spodbudila 
k jedi. Pa ni bilo treba veliko prigo
varjati, krožnički so se drug za d ru 
gim praznili in nazadnje je ena iz
med deklic želela: »Jaz bi še!« Dobila 
je, a po nekaj žličkah se ji je usta
vilo. O bm irovali so, pogledi so jim 
drseli proti oknom, kjer so jih že ča
kale postlane posteljice. Tovarišici 
sta jim pomagali sezuti copatke, vsak 
jih je nesel v  svoj predal, in že so 
izpod odejic gledale samo še svetle 
in temne glavice.

Tudi pri večjih, tr i do štiriletnih 
malčkih je šlo vse po redu. Naigra- 
ni, čisti in siti so šli rade volje poči
vat.

NAJTEŽE JE 
NA ZAČETKU LETA

Tovarišice so bile zdaj proste, da 
smo se lahko pogovorile o  delu v ja- 
vorniškem vrtcu  in jaslih. V eni sapi 
so mi zagotovile, da vtis, ki sem ga 
dobila na tem  obisku pri njih, nika
kor ni tipičen za njihovo ustanovo. 
Zdaj so namreč počitnice, mnogi 
starši so z o trok i na dopustu, neka

teri priskrbijo za ta dva meseca var
stvo pri sorodnikih, tako  da je vrtec 
le polovično napolnjen. Iz otrok, ki 
so tu , so oblikovali dve skupini, eno 
jaslično (med šolskim letom sta dve) 
in eno kom binirano iz mlajših in sta
rejših malčkov. Vsi ti  o troci so vrtca 
in dnevnega reda v njem navajeni, 
saj so tu  že po leto in  več, eden med 
njimi je prišel sem s sedmimi meseci, 
ko so jasli odprli, in  je v  vrtcu  že 
tr i leta. Zato s tem i o trok i ni težav, 
čeprav med počitnicam i v v rtcu  za
nje ni posebno prijetno, kajti vzgoji
teljice ob njih se neprestano menja
vajo, ene odhajajo na dopust, nado
meščajo jih sodelavke iz drugih v r t
cev. Ker so ti  o troci navajeni p ro
storov in okolice vrtca, tud i menjavo 
tovarišic kar dobro prenašajo, teže 
je tam , kjer m orajo v tem  času ho
diti v drug vrtec, ker njihov ni od
p rt. N a Ravnah je npr. letošnje po
čitnice odprt še vrtec Solzice.

Vzgojiteljice so se potrudile, da bi 
mi naslikale vzdušje v  v rtcu  na za
četku šolskega leta, ko sprejemajo 
novince.

»Tedaj je tu  pravi živ-žav«, je po
udarila tovarišica Satlerjeva. »Starši 
pripeljejo sem otroke z različnimi na
vadami, z različnimi potrebami, neka
teri so laže, drugi teže prilagodljivi, 
zato prve dni tudi brez joka ne gre. 
Je pa različno, nekateri imajo krizo 
prve dni, drugi jo doživijo po enem 
tednu ali še pozneje. V glavnem pa 
se po kakih 14 dneh že vsi um irijo 
in  se začneje privajati na dnevni red 
vrtca. Poskušamo seveda ravnati ta 
ko, da sprememba za nobenega ni 
preveč boleča, kolikor moremo, upo
števati otrokove želje in potrebe.«

»Z mlajšimi novinci je skoraj manj 
težav k o t z večjimi,« je dodala Štef
ka Sterže, ki dela v  jaslih. »Večji se 
že bolj zavedajo, da so jih starši pu
stili tu  in odšli, mlajši tega še ne ču
tijo tako. Še hitreje k o t zdaj enolet
ni so se prilagajali sedemmesečni do
jenčki. Vendar se jok, čeprav je ob 
odhodu staršev videti neutolažljiv, 
kaj h itro  poleže. O troci h itro  vidijo, 
da jim tu  nočemo nič hudega, vza
memo jih v  naročje, im amo igrače 
zanje, hranim o jih, peljemo jih na 
sprehod, damo počivat, ko so u tru 
jeni. Največ pa pomaga dober zgled: 
plahi sledijo bolj korajžnim  in jih 
posnemajo. Res pa so prvi tedni šol
skega leta za nas, ki delamo v jaslih, 
zelo naporni. Ko pridem tiste dni 
popoldne domov, vidim samo še po
steljo.«

Večina o trok  se h itro  privadi de
lovnem u in življenjskemu ritm u v 
vrtcu. »Nekoliko teže je za tiste, ki 
so doma živeli med samimi odrasli
mi, a tem je družba vrstnikov še 
toliko bolj potrebna. Najmlajše, stare 
od 11 mesecev do enega leta, v  jaslih 
sprva še previjajo in hranijo. Kaj 
kmalu pa se začnejo osamosvajati, 
naučijo se držati žlico in sami jesti, 
tudi čisti postanejo zelo h itro . Zc po 
nekaj mesecih ne potrebujejo več 
plenic. So primeri, ko doma otroke 
še previjajo, v  jaslih pa hodijo lepo 
na kahlico. Med temi, ki so bili vse 
leto v vrtcu, ni bilo več nobenega, 
ki bi se še zmočil v hlačke. Pomaga 
red in zgled,« so povedale vzgojite
ljice.

JAVORNIK POTREBUJE 
POPOLN VRTEC

Javorniški vrtec so odprli pred tre 
mi leti. V občini je bil prvi, ki je 
sprejemal dojenčke, najprej sedem
mesečne, odkar je porodniški dopust 
podaljšan, pa stare okrog enajst me
secev.

»Sprva je bilo med starši čutiti 
nekak odpor in  nezaupanje do jasli, 
neradi so svoje najmlajše vpisovali 
vanje,« je povedala pedagoška vodja 
Ivičeva in nadaljevala: »Bali so se 
predvsem za zdravje svojih otrok. 
Res mogoče o troci v jaslih in vrtcih  
nekoliko več obolevajo ko t v do
mačem varstvu, toda v glavnem ne 
za težjimi nalezljivimi boleznimi. 
Kakih večjih epidemij še v naših jas
lih sploh nismo imeli, tudi nobenih 
zastrupitev s hrano ni bilo. Največ

Zaposleni imamo tudi logopedinjo 
in specialno pedagoginjo, ki pomaga
ta o trokom  z govornimi in razvoj
nimi m otnjam i. Starši so lahko brez 
skrbi — njihovi o troci so, medtem 
ko so sami na šihtu, v dobrih ro 
kah.«

Večina staršev, ki imajo otroke v 
vrtcih , je z njimi tudi res zadovolj
na. Zelo malo je zato izpisov med 
letom, kolikor jih je, so zaradi od
hoda m atere na porodniški dopust 
ali zaradi težje bolezni otroka. Ve
liko več je staršev, ki so nezadovolj
ni in v skrbeh, ker za svojega otroka 
niso dobili mesta v vrtcu. Samo na 
Ravnah so letos zavrnili 50 prošenj, 
40 o trok  pa bodo vozili na Prevalje. 
Evidence o otrocih, ki bi bili razen 
teh še potrebni družbeno organizi
ranega varstva, nihče ne vodi. Vse
kakor je gotovo, da bi na Ravnah 
potrebovali še en vrtec, oziroma bi 
morali vrtec na Javorniku, kjer je 
končana samo prva faza projekta, 
zgraditi do konca. Zdaj tu  spreje
majo samo malčke do treh  let, v 
ostalih dveh ravenskih vrtcih, v Sol
zicah in  M arjetki, pa predvsem večje. 
Sprejemna politika VVO je taka, da

£

sc v jaslih, tako ko t v drugih vrtcih, 
širijo in prenašajo prehladna obole
nja. Včasih grešijo starši, ki pripelje
jo v vrtec otroka, ki je že bolan ali 
pa še ni povsem okreval po bolezni. 
N ekatere matere nerade vzamejo 
bolniški dopust za nego, nekatere ga 
težko dobijo, ali pa je prekratek, da 
bi o trok  povsem ozdravel. Zadnji čas 
tudi glede tega dobro sodelujemo z 
otroškim  dispanzerjem Koroškega 
zdravstvenega doma, kakor sodeluje
mo z zdravstvenimi delavci že sicer, 
pa naj gre za nadzor higienskih raz
m er v vrtcu, za svetovanje glede pre
hrane in sploh za spremljanje zdrav
stvenega stanja otrok.

V jaslih imamo zaposleni dve me
dicinski sestri, ki im ata skrb pred
vsem za higieno in osnovno zdravje 
naših malčkov. Tudi sicer je kadrov
ska zasedba v Vzgojnovarstveni o r
ganizaciji, ki ima osem enot po vseh 
večjih krajih občine Ravne, dobra. 
Vse naše vzgojiteljice imajo srednjo 
izobrazbo, nekatere pa so se že vpisale 
na višješolski študij ob delu. S tem 
sledimo zahtevam po izpopolnjeva
nju znanja, ki ga vzgojiteljice pri 
delu z o trok i potrebujejo vse več.

imajo prednost večji otroci. Mali šo
larji so sprejeti stoodstotno (zato so 
jih z Raven že doslej vozili na Pre
valje in v Kotlje), mlajših pa vza
mejo toliko, kolikor dopuščajo 
zmogljivosti. Ugoditi skušajo vsaj v 
najnujnejših primerih in upoštevajo 
tudi priporočila občinskega Centra 
za socialno delo. V prejšnjih letih j® 
v vrtcih  zgornjega dela doline manj
kalo otrok , letos pa so polne vse 
vzgojnovarstvenc enote v občini- 
Kmalu tudi na Prevaljah ne bo vež 
prostora za ravenske otroke.

Zaradi tega in zaradi vseh že doslej 
zavrnjenih prošenj za vpis bi na Rav
nah nujno morali nadaljevati gradnjo 
javorniŠkcga vrtca. N erazumljivo je> 
da za to  ne znamo najti denarja, sta
novanja pa gradimo — tudi na J»' 
vorniku — še kar naprej. Priselile se 
bodo nove družine, predvsem mlade> 
z otroki, ki bodo nujno potrebovan 
prostor v vrtcu. M ar tega odgovorni 
dejavniki v družbi, ki želi povečati 
nataliteto svojega naroda, res ne m°' 
rejo predvideti in gradenj načrtovati 
v skladu s predvidevanji in resn iž ' 
nimi potrebami?

Mojca Potočnik
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POLEMIKA

Kako dolgo še?
Že več kot dvajset le t živ im  in  

delam  v  naši železarni, čeprav ne 
vseskozi tudi zaposlen v  njej. 
Spom injam  se iz prvih let mnogih  
ljudi, k i so  si v  torbicah ali pa 
kar v  kanglicah n osili v  fabriko 
svoj skrom ni obrok, po navadi kar 
“bel kofe pa kroh«.

Potem  je  bil tisti kotiček na vo
galu livarne, kjer nam  je, takrat 
še vedno dobre vo lje , N ežka po
stregla s pravkar kuhanim i kranj
skimi klobasam i, pa tudi z dru
gim. Še potem  so nam  pričeli do
važati tople obroke po obratih. To 
je bilo takrat, ko je skrb za našo  
malico, tako rekoč za naše zdrav
je, pa če hočem o, tudi za našo 
produktivnost, prevzel celjski 
Merx, ali K avam a, kot ji p ravi
mo. In kar hitro po tem  m i je 
dobro ostal v  spom inu dogodek, 
ko je cela popoldanska izm ena v  
takratni »m ehanični« zavrnila  
Pasulj, ker sm o čisto po naključ
ju pod pokrovom  posode, v  kate
ri so nam  ga pripeljali, pod »dih- 
tungo« odkrili celo zalego debe
lih belih  črvov. Vem, da sm o se 
delavci že takrat začeli spraševati, 
kako da fabrika ne more im eti 
svoje kuhinje — še posebej, ko 
se je razvedelo, kako im ajo to 
urejeno v plinarni na Prevaljah, 
Pa tudi drugod v  b ližnjih  podjet
jih.

Vseskozi, kolikor se spom injam , 
je b il bolj a li m anj odkrit od- 
Por do teh naših  m alic. V časih se 
je »kuhalo« sam o m ed nam i, po
tiho, včasih  pa je glasno izbruh
nilo na dan, kadar je bilo treba  
na prim er toplo m alico zaradi 
kakršnega koli vzroka odstraniti 
s pultov in jo nadom estiti s kon

zervam i. Vendar so nas zmeraj 
znova utišali. In spet sm o se de
lavci spraševali, kako to, da ne 
morem o kot jugoslovansko in  ce
lo svetovno uspešna firm a im eti 
lastne kuhinje, v  kateri delavkam  
oz. kuharicam  in  vsem , ki sode
lu jejo  pri pripravi naših  obrokov, 
ne bi bilo vseeno, kako ta obrok 
vp liva  na naše počutje ali celo  
na zdravje.

Kakor v  posm eh pa so pričele 
rasti po fabriki nove razdeljeval- 
nice hrane, m i jim  pravim o m en
ze. Najprej ob livarni, ta  je že 
»pokojna«, pa ob Meži, pa nova  
ob Valjarni. In kot v  posm eh se 
je vsaka bahala z najm odernejši
m i kotli, v  katerih bi lahko sku
hali za precej več  ljudi, kot jih  
je m alicalo v  tisti m enzi, s h la
d ilnim i napravam i, sploh z vsem , 
kar mora obrat družbene prehrane 
im eti. V teh kotlih  pa nam  sedaj 
pogrevajo, ali pa m orda celo ku
hajo kranjske in hrenovke, pa 
»pijem  čajčke in areni je, zm e- 
rem me kaj nov’ga zvije«.

Vsa ta leta sm o krajani R aven  
im eli tudi priliko opazovati poča
sno propadanje H otela M erx, ali 
bivše K avarne. Propadanje v 
sm islu indolentnosti, zanem arja
nja svojih  gostov. Sicer so jo pre
novili, posodobili, a so ji istoča
sno vzeli vrt s čudovitim i breza
mi, edino svetlo  točko Kavarne, 
nam esto tega pa postavili »čudo
v ite«  okrogle m ize s fiksiranim i, 
a vseeno padajočim i stoli. Če se 
slučajno zm otiš, pa sedeš za to 
m izo v dobri veri, da boš postre
žen, lahko čakaš deset, dvajset ali 
pa tudi trideset minut, ali pač 
tako dolgo, da stopiš do šanka in

si tam  naročiš pijačo, m edtem  ko 
natakarice klepetajo v prostoru za 
šankom  ali pa celo za sam im  
šankom . Pa jih  tudi po človeški, 
bolje rečeno po naši logiki ne 
more kaj skrbeti. D okler bodo 
im eli take dohodke od svoje sla v 
ne kuhinje, se jim  ni treba brigati 
za tak postranski zaslužek, kot je, 
na prim er, strežba prehodnih go
stov.

Tudi ob zadnji aferi (ki pa n iti 
slučajno ni zadnja), kot je za
strupitev 90 delavcev (po N ov i
cah, čeprav jih  je bilo neuradno 
pa iz zanesljiv ih  v irov precej

več), so lahko povsem  m irni. D ok
ler jim  a li občinska politika ali 
pa nekateri v  fabrik i »držijo  
štango«, kot se  reče, jim  nič ne 
m orejo. Tudi naš več kot 6000 — 
članski kolektiv  ne.

T akole m islim  po svoji vesti 
in  z zavestjo, da to pisanje utegne 
pasti nazaj po m eni na tak  ali 
drugačen način. V seeno pa vem , 
da m e ne m orejo doleteti večje  
m uke, kot sm o jih  prestajali jaz 
in  m oja družina pred kratkim. 
Tudi jaz sem  b il nam reč žrtev  
pokvarjene m alice.

S ilvo  Žunko

STARA DILEMA
Zadeva, o kateri prizadeto razm išlja tov. Žunko, je precej stara. 

Zato zelo  verjetno m arsikoga, ki je soodločil, naj nam  kuha takrat še 
»naš« D om  železarjev, bodisi sploh ni v eč  v  Železarni ali ne na ena
kem  položaju. Po spom inu vem , da je bila širše kot le  fabriško iz
ražena u tem eljitev , da bi bilo razm etavanje denarja, če bi na razdalji 
500 m  gradili še en o  veliko (in drago) kuhinjo. Precej je bilo zaupanja  
v  ljudi, ki so kuhali za nas, in  njihovo obljubo, da se nanje lahko za
nesem o.

Pri tem  je ostalo. Zato so šla naša prizadevanja in razvoj družbene 
prehrane v  železarni le  v  gradnjo čim bolj sodobnih razdeljevalnic, 
m edtem  ko o lastni (danes še neprim erno dražji) kuhinji ne razm i
šljam o več.

A li sm o se pred leti odločili zares daljnovidno ali ne, o tem  se da 
seveda zmeraj razpravljati in prostor za to je na voljo. N ajbolj t i
stim , ki im ajo (ali so im eli) pri tem  največ besede. U rednik

IZREKI
G ospodična je pisala: »Živela  

bova neznosno blizu skupaj.«

»V i ste  zaljubljeni?« — »D elo
ma.«

Čim kul turne j ši, tem  nesrečne j-
si.

Zenske brez m oške družbe ble
dijo, m oški brez ženske norijo.

V rabčevi sam ici se  zdi, da vra
bec ne čivka, tem več da zelo lepo  
poje.

R evnega je  laže prositi kakor 
bogataša.

Pravijo, da bo konec koncev  
resnica zm agala. Pa to ni resnica.

Poštenjaki ne lažejo, dokler ni 
treba.

Lizun je senca neum nega.

Prasci se  grizejo pri polnem  
koritu, ljudje pa pri polnem  in 
praznem.

M ati zločina je neum nost; 
očetje pa so pogosto genialni.

K im anje je m ati uspeha.

N ekateri z besedam i, drugi pa 
so si z dviganjem  rok priborili 
m esto pod soncem .

V se je  večno do smrti; tudi
večnost.

Za ene je revolucija prepih, za 
druge svež vdih.

Če se prepira m odrec z beda
kom, sta oba bedaka.

Ž alitve, ki jih  izrečem o dru
gim , so največkrat potrdilo naše 
duševne nem oči.

Spoznati ne pom eni sprijaznit 
se s stvarm i, kakor jih  srečuje  
mo, am pak pom eni iskati njihovi 
bistvo.

Ortega y  Gasse

U speh: dobiti, kar si želiš. Sre
ča: želeti si, kar dobiš.

Topla m alica  je  prispela
P ojasniti pom eni om ejiti.

W ilde
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K U L T U R A
Pesmi

TRI ŽELJE
Ko sem  bil še otrok, sem  im el te tri želje:
Prva, da m i oče ne bi n ikoli umrl, ker je b il tako dober.
Druga, da bi postal slaven , bogat, ker to kaj pom eni.
Tretja, da me učitelj ne bi n ikoli natepel, 
ker je bilo tako hudo.
N obena od treh se m i ni izpolnila.

Ko sem  bil m lad, sem  im el spet tri želje:
Prva, da bi v id el ves svet, ker je tako zanim iv.
Druga, da bi postal slaven , bogat, ker to kaj pom eni.
Tretja, da bi srečal ljubezen, ki ne bi n ikoli m inila.
N obena od treh se  m i ni izpolnila.

Ko sem  odrasel v  moža, sem  im el še tri želje:
Prva, da bi ljudje v m iru živeli, ker se drugače ne sp lača živeti. 
Druga, da bi si vsi na svetu  bratsko pom agali, ker v slogi je moč.
Tretja, da bi se med seboj spoštovali, kar je  ed ina vrednota ostala.
N obena se n i izpolnila , vsaka je sanje postala.

Sedaj, ko sem  starec, im am  še tri želje:
Prva, da bi se želje iz otroštva vrnile, 
ker so tako nesebične.
Druga, da bi pozabil na vse, kar je  bilo grdo, 
in tega je mnogo.
Tretja, da bi v m iru dočakal svoj konec, 
ker sem  utrujen od poti.

Vem, nobena od teh se ne bo izpolnila, 
le  tretja se bo — razpolovila.

PREBUJENJE
N e vem , zakaj ne znam  več lepe pesm i zapeti.
Ne razum em , čem u je srce v sam o žalost vkovano,
čem u ni ljubezni v  duši zoreti več dano,
kako. da ne m orem  nikom ur na svetu , ne seb i verjeti.

N ekoč tako m ogočna vera v človeka sam dvom  je  postala
in  vsi upi v  svetlo  bodočnost so se  razpršili
kot veličasten  lestenec, ki pade na tla, se  razbije.
Od večne ljubezni, ki svet prem aguje, ni senca ostala.

Morda sem  živel prehitro, le  zase, zato sem  izgorel, 
ali pa sem  b il žrtev prevar in  sem  otročje, naivno verjel, 
da je resnica le ena, pravica povsod, pa  ne bi sm el.
D anes vem : od sam ih resnic in  pravic in praznih besed je  ves 
svet — ponorel.

R esnica je m ilijon  pravic pa še več, vsakdo kroji jih  po svoje, 
v im enu teh gesel — ni dolgo tega — so borci um irali, 
gradili nov svet — tako so verje li — in stari, kriv ičn i podirali. 
M rtvim v pozabo in živ im  v posm eh  
je  rešen problem  za oboje.

Vem, da v jezi, sovraštvu in dvom ih ni m oč živeti, 
morda se  najde v  pepelu, v  grobovih, v  pozabi tak ključ, 
da srca odpira, da v tem o iskanja spet prižge luč, 
in ker še živim , sem  obsojen na to, 
da moram v  živ ljen je  verjeti.

Sicer pa sp loh  ni težko  
— kar moraš početi.

ADI JO, SREČA
Vsi iščem o srečo od rojstva do groba, 
od m raka do dne.
Otrok jo najde v igrači, 
mati jo v id i v otroških očeh, 
pijanec jo čaka v  om am i, 
v prečutih, razvratnih nočeh.
D ekle jo slu ti v  objem u, 
ko fantu na prsih sloni, 
km etiču raste iz zem lje, 
ko žito na polju  zori.

š e  starec jo čuti v daljavi, 
kot sanje iz pradavnih let.
Telo se bo skrilo v  pozabi, 
na grobu m u zrasel bo cvet.

Le m eni se sreča umika, 
čeprav si tako jo želim , 
le v  sanjah se m i dobrika, 
a izgine, ko sc zbudim .

Krivda ni njena, je v  m eni, 
ne mara otožno srce, 
ne more prodreti do duše. 
niso ji hrana solze.

Zatorej adijo, ti sreča, 
znanilka vese lih  ljudi. 
P oišči s i srca ljubeča, 
a m eni vsaj veke zapri.

ŽIVLJENJE
Ž ivljenje je kakor m lin  na veter: 
m ogočno krili in bahavo hrumi, 
dokler m u veter ob strani stoji.

A ko se mu izneveri, odm aknejo krila 
v um iranje dolga stoletja.
Ves b lišč in  vsa  groza zavoljo enega vetra.

Ž ivljenje je kakor sonce na nebu: 
žari in  greje, ž itje poraja in  ga oplaja  
dokler ne pade noč, potem  izgubi moč.
Ko da n ikoli sonca bilo ni 
zavoljo ene sam e noči.

Ž ivljenje je kakor sreča: 
ko te objam e, je neizm erna.
Čudežno m oč im a zavoljo ene dobre besede.
Ko pa beseda um re in  sreča izgine, 
sovraštvo napolni v  srcu praznine  
zavoljo ene zlagane besede.

Ž ivljenje je kakor up,
ki so ga v zibko ti dale rojenice,
ko si bil mlad.
Je obup, ko se poslavljaš lepega dne, 
ne da bi vedel, čem u si živel, 
zakaj s l se  tolkel, si sploh kje uspel, 
zavoljo enega lepega dne.

G ašper
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REKREACIJA IN ŠPORT
SREČANJE SLOVENSKIH ŠPORT

NIKOV IZ OBM EJNIH DEŽEL

Že 11. srečanje mladih športnikov 
iz zamejstva — iz Združenja sloven
skih športnih društev iz Italije, Slo
venske športne zveze iz Avstrije, Po
rabja iz Madžarske in domače selek
cije je bilo letos znova na Ravnah. 
Dvodnevna tekm ovanja je vzorno 
pripravila tukajšnja Zveza telesno- 
kulturnih organizacij, športniki iz 
sosednjih dežel pa so merili moči v 
nogometu, košarki, rokom etu, na
miznem tenisu in šahu.

Čeprav tekm ovanja niso bila pri
marni pomen tega druženja mladih 
slovenskih športnikov, naj vendarle 
omenimo, kdo so najboljši: v nogo
metu so prvič, odkar srečanja pote
kajo, zmagali Slovenci iz Italije pred 
nogometaši iz Porabja. Naši fantje so

bili v tej panogi zadnji. V rokom etu, 
kjer so igrali le fantje, sta šla zmaga 
in pokal na Madžarsko, druga je bila 
ekipa Raven, tre tji pa zamejci iz 
Italije. Košarko so igrala samo dekle
ta, ekipa domače selekcije pa je bila 
daleč najmočnejša in je premagala 
drugouvrščene igralke iz avstrijske 
Koroške in visoko ekipo Združenja 
slovenskih društev iz Italije, ki je 
bila zadnja. V namiznem tenisu je 
pri fantih pričakovano zmagala do
mača ekipa, med posamezniki pa R a
venčan D arko Jamšek. Pri dekletih 
so slavile igralke Slovenske športne 
zveze iz Avstrije, najboljša med po
sameznicami pa je bila Tanja Pandev 
iz ravenske ekipe. Še šah. Ekipna 
zmaga je pripadla gostiteljem, ki so 
bili le za pol točke boljši od Sloven
cev iz Italije, zmago med posamez

niki pa si je priigral Danilo Peruš, 
član zmagovalne domače ekipe.

Le toliko na k ratko  o izidih tega 
srečanja, katerega poglavitni namen 
je bil, da se mladi med seboj bolje 
spoznajo in se sprijateljijo. Slovensko 
besedo v znanih narečjih je bilo tiste 
dni slišati marsikje v Mežiški dolini, 
srečanje je dalo tudi priložnost za 
neposreden stik zamejcev z matično 
deželo in  njenimi ljudmi. N a pogo
vorih predstavnikov posameznih ekip 
s telesnokulturnim i delavci občine 
Ravne, pa je bila poudarjena želja 
po še tesnejšem sodelovanju.

»Tretjič se zbiramo na Ravnah, da 
bi se pomerili na športnem  polju, a 
tudi zato, da se srečamo v matični 
domovini in  u trdim o tovrstne oblike 
sodelovanja in  jih po m ožnosti še 
razširimo,« je med drugim dejal 
predsednik OK SZDL Ravne Ivan 
Vušnik na krajši slovesnosti pred 
pričetkom  tekmovanj. Ravenčani 
smo bili namreč prvi organizatorji 
tovrstn ih  srečanj pred desetimi leti, 
ko se je začelo kovati prijateljsko so
delovanje športnikov štirih dežel. Ob 
sedanji, že tre tji ponovitvi na tem 
koščku slovenske zemlje pa je skle
njen krog, ki ne pomeni konca neke 
poti, temveč začetek še boljših, prist
nejših odnosov med prebivalci to 
stran in onstran državnih meja. Tudi 
nekolikanj slabši obisk dvodnevnih 
tekm ovanj na Ravnah ni mogel ska
liti namena in pomembnosti teh sre
čanj.

KOLESARJENJE PO OBM EJNIH
OBČINAH

Tradicionalna akcija kolesarjenje 
po obmejnih občinah naše in avstrij
ske Koroške, ki je bila 28. junija 
dopoldne, je tudi v tretje lepo uspela. 
Prireditelj je bil tok ra t Slovensko 
športno društvo iz Pliberka v sode
lovanju s kolesarsko sekcijo Ravne. 
N a štartu  pred posojilnico v Pliberku 
se je tok ra t zbralo kar 310 udeležen
cev, kar je največ doslej, k i so pre
vozili 53 km  dolgo po t skozi Suho, 
Labot, Dravograd, Ravne, Prevalje in 
čez mejni prehod Holm ec nazaj v 
Pliberk.

PLAVANJE

Po uspešnem nastopu na univerzi- 
adi v Zagrebu se je plavalec Fuži- 
narja Aleksander Ambrož udeležil 
tudi mednarodnega mitinga v R a
dovljici, ki je bil 19. julija. N a tem 
tekm ovanju je nastopilo tudi lepo 
število naših reprezentantov, Am
brož pa je bil, merjeno po medna
rodnih tablicah, drugi najboljši pla
valec na mitingu. Prehitel ga je le 
Ljubljančan Boris Novak, medtem 
ko je Kranjčan D arjan Petrič, dobit
nik dveh medalj na univerziadi, do
segel tretje  najboljše točke. Sicer pa 
je Ambrož zmagal malce presenet
ljivo v disciplini 100 m delfin, ki ni 
njegova specialnost, drugi je bil na 
200 m hrbtno, tre tji pa na 200 m 
mešano in 50 m kravl.

V Trbovljah je bilo 18. in 19. ju
lija republiško prvenstvo v plavanju 
za mlajše pionirje — B. Fantje, še 
bolj pa dekleta ravenskega Fužinarja 
so se izkazali z lepimi uvrstitvam i. 
Dekleta so dosegla nov državni re
kord v štafeti 4 X 50 m mešano, Eva 
Breznikar pa je bila daleč najboljša 
plavalka na prvenstvu. V posamičnih 
nastopih je kar osem krat zmagala, 
štiri medalje pa si je priplavala še v 
štafetah. Pri dekletih sta bili uspešni 
še Kovačeva in Cejeva, ki sta osvojili

19. ju lija  so iz tozda M onter v  Dravogradu odprem ili dve 150-ton- 
ski stiskaln ici za francosko firm o Sciaky.

To je bil za tozd velik  dogodek. Pa ne le tisti dan, ki je pom enil 
2rnugo s časom, določenim  za njuno izdelavo, veliko  dogajanje je bilo  
v M onterju vse tri m esece dela s stiskalnicam a.

Priložnost je bila nam reč enkratna. Ponudil jim  jo je M ašinocom - 
tT'erce, ki je zastopnik Sciakyja v  Jugoslaviji; sicer najprej tozdu  
Stroji in deli, a si je ta zaradi izredno kratkega roka ni upal prevzeti.

V M onterju pa so na takšno priložnost že dolgo čakali. Kot sta po
vedala M ilan K otnik, vodja proizvodnje, in Bogdan Kadiš, vodja pri
prave dela v tozdu, so z njo žele li sam im  sebi, predvsem  pa drugim  
dokazati, da so tudi pri njih  sposobni delati končne izdelke.

Po m nenju enega izm ed francoskih m onterjev — elektrikarjev, ki 
so bili še zadnje dneve pred odpremo sčsk a ln ic  v M onterju, so naši 
^Jonterjevci preizkušnjo dobro prestali. Zato se zna s tem a hidrav
ličnim a stiskaln icam a ne le M onterju, am pak železarni sploh odpreti 
doslej za nas še zaprt francoski trg.

M onter je tako s prvim  zelo pom em bnim  končnim  izdelkom  uspel, 
^e bi, če ne bi im el izredno zagnanih strokovnjakov in  delavcev, ki so 
bili zaradi stiskaln ic vse dneve na šihtu. Seveda pa je bila ob debutu  
Potrebna tudi pom oč železarne, predvsem  tozda Stroji in  deli, in 
s ciakyja.

Pri naslednjih  končnih izdelkih, ki jih  M onter po tem  dokazu spo
sobnosti zdaj pač pričakuje od železarne, so v tem  našem  dislocira- 
Pem tozdu prepričani, da bo šlo laže — že z izkušnjam i.

H. M.

IZ MONTERJA PRVI STISKALNICI
Pristan

po dve drugi in dve tretji mesti. 
Mladi plavalci Fužinarja so bili ob 
velikem uspehu deklet nekako v sen
ci svojih vrstnic, toda izpostaviti ve
lja odlično plavanje Mihe H riberni
ka, ki je v  hrbtnem  slogu tr ik ra t 
zmagal in bil tre tji v  disciplini 200 m 
mešano. V Trbovljah je nastopilo kar 
152 plavalcev in plavalk iz 13 k lu
bov. Ekipna zmaga je pripadla Ljub
ljanski Iliriji, pred Rudisom R udar
jem iz Trbovelj in ravenskim Fuži- 
narjem.

Republiško prvenstvo v plavanju 
za pionirje A pa je bilo sočasno v 
Kranju. Mladi Fužinarjevi plavalci 
niso dosegli kakšne vidne uvrstitve, 
pač pa je znova zablestel Ravenčan 
Krešo Božikov, ki sicer nastopa za 
kranjski Triglav. Dosegel je nov d r
žavni rekord v disciplini 400 m me
šano s časom 5:22,99 poleg tega pa 
je bil še petk rat prvi in tr ik ra t drugi.

NOGOM ET

Nogometaši Korotana s Prevalj so 
zamudili izredno priložnost, da se 
prek kvalifikacij uvrstijo v območno 
slovensko ligo — vzhod. Potem ko 
so pod vodstvom trenerja Maksa 
Pučla osvojili naslov prvaka v koro
ški medobčinski ligi, so si pridobili 
pravico do nastopa v kvalifikacijah 
za višji rang tekmovanja. Kljub te
mu, da jih mnogi niso uvrščali med 
favorite, so se nogometaši Korotana 
prebili celo v finale, potem ko so 
izločili iz nadaljnjega tekmovanja 
Svobodo iz Kisovca in Beltinko iz 
Beltincev. Žal pa je Prevaljčanom 
»spodrsnilo« prav na domačem te
renu. V Rušah je bil izid z enajste
rico Pohorja sila ugoden za prevalj- 
ške nogometaše — bilo je 1 : 1, toda 
ponujene priložnosti K orotan pred 
več ko t 1300 svojimi navijači ni znal 
izkoristiti. Nogometaši Pohorja so v 
povratni finalni tekm i na Prevaljah 
zmagali z 1 : 0 in postali novi člani 
območne slovenske lige.

V sezoni 1986/87 je v  občinski ligi 
v malem nogometu nastopalo 12 
ekip. Naslov prvaka je pripadel eki
pi Polene z 38 točkami, sledijo pa: 
T N T  30, Karamazovi 29, Prevalje 28, 
Kotlje 20, Bratstvo 18 itd.



18 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R St. 8/1987

' '  f

• . jHl

ATLETIKA

N a tradicionalnem teku v Mirni 
peči so se letos preizkusili tudi štirje 
sodelavci iz Železarne Ravne. Med 
kar 80 udeleženci sta odlično tekla 
zlasti Alojz Gologranc, ki je zmagal 
med veterani nad 50 let, te r Vehbi 
Tahiri, ki je bil v svoji kategoriji — 
nad 35 let tretji, sicer pa se je uvrstil 
na skupno zelo dobro 10. mesto. 
Mirnopeški tek je potekal na progi, 
dolgi 21 km.

Ivo Mlakar

ŠAH

V okviru četveroboja Slovencev 
onstran in tostran  meja so moči me
rili tud i šahisti. 27. junija so odigrali 
ekipno tekmovanje, dan kasneje pa 
Sc h itropotezni tu rn ir posamezni
kov. Med ekipami je prvo mesto za
sedla Slovenija oz. igralci Šahovskega 
kluba Fužinar, ki so nastopili v po
stavi Danilo PeruS, H erbert Koma- 
rica, M arko Vrečič, Andrej Erjavc, 
Marjan UrSič in Alojz Šalamun. 
Zmagali so s 13 in pol točke pred 
Zvezo slovenskih Športnih druStev 
iz Italije s 13 točkam i, bolj pa so 
zaostali igralci Slovenske Športne 
zveze iz Avstrije s 5 in Porabja s 
4,5 točke.

Med posamezniki je premočno sla
vil Danilo PeruS z 18,5 točke. N a
daljnji vrstni red: Filipovič (Italija) 
15, Kutos (Porabje) 14,5, P erto t (Ita
lija) 14,5, Vrečič (Fužinar) 14, Erjavc 
(Fužinar) 13 itn.

Igralci ŠK Fužinar so končali prvi 
del hitropoteznega prvenstva za po
kal kluba. Zadnji, 13. tu rn ir, je bil 6. 
julija v Šahovski sobi DTK na R av
nah. Med 15 udeleženci se je najbolj 
izkazal Zdravko Burjak, ki je zbral 
13 točk. D rugo mesto je zasedel D a
nilo PeruS z 12, tretje M arko Vrečič 
z l i ,  četrto  Drago Golob 9,5 in  peto 
H erbert Komarica z 9,5 točke. Po 
polovici tekm ovanja vodi PeruS z 
240 točkami — do maksimalnega Šte
vila mu manjka le 10 točk, pred 
Burjakom 220 in Vrečičem 149. Je
senski del tekm ovanja se bo začel s 
turnirjem  24. avgusta.

O d 9. do 12. in od 16. do 19. julija 
je bil v O rm ožu kvalifikacijski tu r
nir posameznikov za uvrstitev na 
republiSki članski finale. N a tekm o
vanju se je odlično odrezal mojstrski 
kandidat Danilo PeruS. Zbral je 6,5 
točke, toliko ko t zmagovalec, vendar 
je zaradi slabSega rezultata po Buch- 
holzu zasedel 4. mesto. Trije prvo- 
uvrSčcni so se neposredno uvrstili v 
finale, PeruS pa ima ko t prva re
zerva ob m orebitnih odpovedih Se 
vedno velike možnosti, da bo zaigral 
v elitni članski konkurenci. Finalni 
tu rn ir bo od 1. do 14. oktobra v 
Žalcu.

MV

ALPINIZEM
Koordinacijska komisija za alpini

zem pri PZJ je pripravila alpinistično 
odpravo v pogorje TIEN  ŠAN v 
Sovjetski zvezi. Organizacijo je za
upala PZH. O dprava poteka na pod
lagi izmenjave. Sovjeti so gostili 14 
naSih alpinistov od 3. do 21. VIL 
1987, PZH  pa bo v septembru gostila 
sovjetske alpiniste. O dprave sta se 
udeležila Andrej GradiSnik in Robi 
Jam nik, člana AO Ravne.

Tien Šan, v prevodu NebeSko go
rovje, je po velikosti in višini eno od 
najznačilnejših gorovij Azije. Začne 
se v puščavi Kazahstan in se razpo-

tega globoko v Kitajsko, vse do 
mongolskih meja. Najvišji vrhovi so 
ob sovjetsko-kitajski meji in iz po
litičnih razlogov za alpinizem zaprti. 
Odprava se je mudila v  najbolj SZ 
delu Tien Šana v dolini Ala Arča, 
ki jo obrobljajo za alpiniste zelo za
nimivi vrhovi. Člani odprave so ple
zali v samostojnih navezah na alpski 
način.

V juniju in juliju so naši člani 
opravili naslednje vzpone:

26. VI. Raduha, Bezjak — K otnik:
1. Čez plošče — V., IV.
2. Stanetova zajeda III.
3. Blagajniška IV., V.
4. Lojzev Kamin III., IV.
28. VI. Peca, Pori — Krebs — 

»Gregorjeva«
Opravila sta prvo ponovitev: z 

oceno prvih plezalcev se strinjata.
26. VI.
Dolžanova soteska: B. Vezovnik 

— Tajnik
Zajeda VI+ — prosta
Leva — VIII — prosta
30. VI. Uršlja gora, Pori — Bezjak
1. Spominska V+
2. V arianta pripravniške — IV
7. VIL Ojstrica, Pori — Krebs:
1. Zmaj VI., V+
2. Akademska (Vežica)
3. C entralni steber (Dedec) VI+
4. VI. smo imeli tabor na Okrešlju, 

udeležilo se ga je 9 članov. Preplezali 
so: Vzhodno, Szolay Gerinov greben, 
D irektno smer.

11. 7 ., sta Edi Motal in Janez Ža
lik preplezala smer Miletski grad v 
Grossglocknerju. Višina okoli 500 m, 
ocena 3, 4.

Janez Žalik

Nežnost

Z A HV A L E
Ob nenadni in boleči izgubi dra

gega m oža in očeta  
Slavka Šum aha  

se iskreno zahvalju jeva vsem , ki 
ste ga v  tako velikem  štev ilu  po
sprem ili na  poslednji poti. daro

vali cvetje in  izrekli sožalje. 
H vala sorodnikom , sosedom , p ri
jateljem , sodelavcem  tozda K on
trola kakovosti, RPT, K ovačnice. 
IO OOS tozda K ontrola kakovosti, 
IO OOS tozda M ontaža — Inšta la
ter Prevalje, inž. M itju Šipku za 
poslov ilne besede, godbi Ž elezar
ne Ravne, DU P revalje za žalo- 
stinke in g. kaplanu za opravljeni 

obred.
Posebno se  zahvalju jeva dr. P uš
niku, dr. S lem nik -P u šn ikovi in  
m edicinski sestri D ragici Zupanc 

za nesebično pomoč.
Zena M arija in sin Sandi

Ob nenadni, prezgodnji sm rti n a 
šega dragega m oža in  očeta  

Franca M ikla  
se iskreno zahvaljujem o vsem , ki 
ste m u izkazali zadnjo čast in ga 
v tako velikem  štev ilu  posprem ili 
na njegovi zadnji poti. H vala go
vornikom a Trokšarju in Kokalu, 
pevskem u zboru, godbi Železarne 
Ravne, g. župniku za obred in 
tozdu Jeklovlek . Posebna zahva
la govornikom  in sosedom  ter 
vsem , ki ste  m u darovali cvetje, 
nam  izrazili sožalje in  nam  po
m agali v  težkih trenutkih. H vala  
vsem , ki ste ga cen ili in ga boste 

ohranili v  lepem  spom inu. 
Zena Štefka s sinom  M irkom in 

hčerko M ojco

Ob sm rti dragega moža 
Luka Sterkuša

se iskreno zahvaljujem o vsem , ki 
so z nam i sočustvovali, darovali 
cvetje  in  ga posprem ili na zadnji 
poti. H vala govornikom a, godbi 

ter pevcem .
Žena in hčerka z družino

Ob boleči izgubi naše drage 
K ristine Šprah

se iskreno zahvaljujem  vsem , ki 
ste darovali cvetje in  jo pospre
m ili na njeni zadnji poti. Posebej 
se  zahvaljujem o M irku Osojniku  
za poslovilne besede, g. župniku  
za opravljeni obred in P ihalnem u  
orkestru ravenskih železarjev za  

žalostinke.
Ž alujoči Jože, hčerka Danica, 
vn u k  Iztok, brat Janez in drugo 

sorodstvo

V sem  delavkam  in delavcem  
tozda V aljarna se ob odhodu v  
pokoj zahvaljujem  za lepo darilo  
ter jim  želim  še m nogo delovnih  
uspehov in osebne sreče.

V ida Kram berger

Sodelavcem  INDOK centra, 
knjižnice, službe MR ter standar
dizacije iz tozda RPT se ob odho
du v  pokoj lepo zahvaljujem  za 
spom insko darilo. Vsem  želim  še 
veliko  delovn ih  uspehov.

L judm ila Ivartnik

Ob odhodu iz delovnega kolek
tiva  se zahvaljujem  sodelavcem  v 
SG V za darilo, ravnatelju  in  ob- 
ratovodju pa za izrečene želje. 
Vsem  želim  še veliko  delovnih  
uspehov.

Ferdo Potočnik

Ob odhodu v  pokoj se zahva
ljujem  sodelavcem  tozda Stroji in 
deli za lepo darilo. Želim  jim  še  
velik o  delovnih  uspehov

Rozalija Vogrin

Ob odhodu v  pokoj se  sod e lav 
cem  4. izm ene srednje proge v  
V aljarni najlepše zahvaljujem  za 
darilo. Vsem  želim  še m nogo  
zdravja in  delovn ih  uspehov v  
prihodnje.

Kristijan Rus

Izdaja delavski svet Žele
zarne Ravne ko t m esečnik 
v nakladi 6500 izvodov. U re
ja  uredniški odbor: Milan 
Božinovski, Alojz Janežič, 
Silvo Jaš, M arjan  Kolar, 

B rane Žerdoner.
Uredništvo: glavni in odgo
vorni u rednik  M arjan Ko
lar, nov inarki Helena M er- 
kač in Mojca Potočnik, t a j 

nica Je lka  Jam šek. 
Tel.: 861 131, Int. 6304 in 6753
Tiska: CGP Večer, M aribor.
Glasilo je  po 7. točki 1. odst. 
člena zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev  v 
prom etu (Uradni list SFRJ, 
št. 33/72), in m nenju  sek re
taria ta  za Inform acije SRS 
št. 421-1/72 prosto plačila 

prom etnega davka.

Fotografije za to številko so pri' 
spevali: M. Kolar, H. Merkač, 
M. Potočnik in  arhiv Inform ativ
nega fužinarja.
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KAKO OCENJUJEMO RESTAVRACIJE
Iz zahodnonemške revije za slado

kusce G ourm et-Journal povzemamo 
merila za ocenjevanje strežbe v resta
vracijah in za gostinske kuhinje. Nič 
namreč ne škodi, če vemo, na kaj vse 
so pozorni zahodnjaki, torej tudi mo
rebitni obiskovalci Slovenije. Pri tem 
smo opazili zanimivo pomensko tan
čico: sladokusec je »gurmet«, pože
ruh pa »gurman«.

MERILA ZA STREŽBO
(0 do 10 točk)

•  Sprejem gosta
•  Nasvet pri izbiri jedi in razlaga 

priprav jedi
•  Nasvet pri izbiri vin
•  Pogrinjek in tem perirani krožniki
•  Istočasnost strežbe
•  Vino pred prvo jedjo?
•  Tem peratura vina
•  Odpiranje steklenic pri mizi
•  Katero jed dokončno pripravimo 

pri mizi?
•  Čiščenje mize pred sladico
•  Reakcija na gostove pripombe ozi

roma pritožbe
•  Splošna vljudnost
•  Slovo od gosta

KITAJSKI 
POREVOLUCIJSKI 

HOROSKOP
Ves sm isel razvoja je  v  tem , da 

bekateri izum rejo.
*  *  *

D ržava bo sicer izum rla, držav- 
bi aparat pa bo preživel z varo
valno barvo.

*  *  *

Če hočete zadeti v  tarčo, m o
rate cilja ti v  nebo (vendar zgolj 
2 orožnim  listom  in  vsem i ustrez- 
bimi dovoljenji).

* « *

Pot v pekel je  tlakovana z do
brimi sklepi in  ustreznim i sta li
šči.

*  *  *

Oblast Sovjetov  p lus elek tr ifi
kacija plus tuji krediti p lus sreča 
2 vrem enom  plus n izke cene n af
ta je  enako socializem .

* * *
Keynesa lahko tudi zavržete, 

nJegov stavek, da smo dolgoročno 
Sledano vsi mrtvi, si pa le zapom- 
bite.

* * *
Sistem  je  kot torta. Če je  zares 

bober, ti m ora b iti po njem  slabo.
*  *  *

Ekonomska sreča se  ravna po 
hudski m odrosti: d aje tistem u, ki 
?e hvali, in  jem lje  tistem u, ki
Jamra.

*  *  *

N ič hudega, če  se  ladja potap
lja, važno je, da kom pas prav 
kaže.

*  *  *

, Od poti, po kateri sm o začeli 
b°diti, n e  bom o n ikoli odstopili.

*  *  *

R evolucija je  kot kolo. č e  je  
b® poganjam o naprej, se zvrne.

•  * *

Če lažeš, laži na veliko, ker v e -  
bka laž pusti posledice.

(Povzeto iz: Revija za razvoj 
l986, št. 10)

MERILA ZA K U H INJO
(O do 20 točk)

•  Sveži pridelki z lastnega vrta 
9  Priprave a la m inute
® Predolgi časi za kuho in pečenje 
© Pretežke, zastarele omake
•  Okusnost priprav
® Ravnanje z maščobami, katerih 

preveč?
® Kuharjeve lastne stvaritve 
O Preobsežen jedilnik, preveč jedi iz 

konserv in hladilne skrinje 
© Gre kuhar vštric s sezonsko in 

dnevno ponudbo na tržnici?
•  Domiselnost pri plošči sirov
•  Domiselnost pri solatah
® Iznajdljivost pri predjedeh in 

sladici
•  Kakovost in izbira vin

TOČKA +  TOČKA =  OCENA
(za kuhinje)

0 do 7
Restavracija ni priporočljiva

8 do 9
Kuhinja s pomanjkljivostmi
10 do 12
D obra kuhinja, nad poprečjem
13 do 14
Pozornosti in pohvale vredna kuhi

nja
15 do 16
Visoka raven kuharske umetnosti 

in kakovosti
17 do 18
Absolutni kakovostni vrh, velika 

ustvarjalnost
19
Izredne kuhinje najboljših hotelov
20 _
Najvišja ocena naj-najboljših resta

vracij

ZAKLJUČEK

— Restavracije med 10 in 14 toč
kami so v redu.

— jed naj bo užitek, zato ocen ne 
jemljimo živalsko resno. Tudi kuharji 
so ljudje, ki ne morejo biti vsak dan 
v vrhunski form i — pa tudi ocenje
valci niso nezmotljivi.

SLOVENSKA LJUDSKA  
MODROST

*

Gnar pa rit 
je treba skrit.

*

Zakon je loterija. V eliko jih  
stavi, a le  m alokdo zadene kaj 
prida.

*

Pred poroko je z m edom  nam azan  
štor. Med poliže, štor ostane.

♦

»Boljši je grd, kakor pust« (siten), 
pravi poročena.
»Boljši je pust, kakor nobeden,«  
trdi neporočena.

*

Noben vrag ni kaj prida, 
najslabši je pa ta oženjeni.

*

Moški im a moč, ženska pa gvavt.

KRIŽANKA - MEŽIŠKA DOLINA
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O bčina R adlje ob D ravi praznuje
NAŠ PRAZNIK

O bčan i občine R ad lje  ob D rav i že 42. le to  p ra z n u je m o  svoj p ra z 
n ik  v m iru , svobod i in  z m islim i, k i so posvečene sp o m in u  n a  p a r t i 
zansko  ak c ijo  v  noči m ed  11. in  12. avgustom  le ta  1941, ko so p rv i 
p a r t iz a n i p o h o rsk e  če te  n a p a d li nem ško  orožn iško  p o sta jo  v  R ibn ic i 
n a  P o h o rju . Z ato  je  p rav , d a  se spom nim o  tis t ih  h ra b r ih  lju d i, k i so 
p re n a ša li težk a  b re m e n a  vo jne , p rem n o g i p a  tu d i ž rtv o v a li ž iv ljen ja . 
Z ato  ču v a jm o  to  svobodo in  vod im o  delovno  bo rbo  n a p re j z m islijo , 
da  se n ik o li n e  b i p o v rn ila  t is ta  te ž k a  le ta  in  d a  b i še n a p re j ž ive li v 
m iru , svobod i in  človeku  p rim e rn o  ž iv ljen je .

P o  v o jn i sm o dosegli v id n e  u spehe  n a  p o d ro č ju  gospodarstva , d ru ž 
b en ih  d e jav n o s ti in  dv igu  ž iv ljen jsk e  ra v n i n a š ih  lju d i. V sak  občan 
se zav estn o  v k lju č u je  v  re šev an je  v seh  v p ra š a n j g lede n a  svoj in te re s  
tak o  v  o rg a n iz a c ija h  zd ru žen eg a  de la  k o t tu d i v  k ra je v n ih  sk u p n o s tih  
te r  sa m o u p ra v n ih  in te re sn ih  sk u p n o s tih , k je r  v p liv a  n a  bo ljše  re š itv e  
in  bo ljše  g o sp o d a rjen je  z d ru žb en im i sred s tv i.

Ne g lede  n a  gospodarske  težave, p red v sem  p a  ve liko  in flac ijo , ki 
nas p e s tijo  z a d n ja  le ta , se n e  sm em o p u s tit i  o m a ja ti. V sak  m o ra  nek a j 
s to r iti za u č in k o v ite jše  go sp o d arjen je . S am o  z b o ljš im  delom  si bom o 
zagotov ili socia lno  v a rn o s t in  n a š im  o tro k o m  om ogočili d e lo v n a  m e
s ta  te r  pogoje  za p r im e rn o  ž iv ljen je . N a v seh  ra v n e h  m o ram o  p re iti  
k  d e jan jem , od v lad e  p a  z a h te v a ti tak o  ekonom sko  po litiko , k i bo nas 
izv lek la  iz krize.

L e to šn je  p ra z n o v a n je  občinskega p ra z n ik a  bom o izved li v  k ra je v n i 
sk u p n o s ti K ap la . V te j k ra je v n i sk u p n o s ti bo m a rs ik a j s to rjen o , in  
to  od obnove ceste, iz g ra d n je  gasilskega  do m a do obnove žu p n ijsk ih  
ob jek to v  itd ., k a r  je  p o seb n a  zasluga  k ra ja n o v , k i so re sn ičn o  p r i 
p ra v lje n i m a rs ik a j s to r it i  za  svoj razvo j, za k a r  se  jim  je  tre b a  p o 
sebno  z a h v a liti in  j ih  d a ti za  v zo r d ru g im  v e č jim  k ra je v n im  sk u p 
nostim .

Ob p ra z n ik u  občine  R ad lje  ob D rav i že lim  vsem  občanom  čim več 
de lo v n ih  uspehov , v sem  isk ren o  če s titam  in  želim , d a  se  v  č im  v eč jem  
š tev ilu  ude lež ite  našega  sk u p n eg a  p ra z n o v a n ja  16. av g u sta  n a  K ap li.

P re d se d n ik  sk u p šč in e  občine 
R ad lje  ob D rav i 

P e te r  K ra jn c , inž. s tro j.

OBČINA RADLJE OB DRAVI
Občina Radlje ob D ravi meri 

346 km 2 in ima 17.519 prebivalcev, 
od tega 11 %  kmečkih.

Gospodarstvo občine je v letu 1985 
ustvarilo skupaj 10.882 milijonov din 
družbenega proizvoda ali 88 ,9%  več 
kot v letu 1984, ustvarjeni narodni 
dohodek pa je znašal skupaj 9484 m i
lijonov din ali 92,6 %  več ko t v letu 
poprej.

Po narodnem dohodku na prebi
valca je bila občina Radlje ob Dravi 
med občinami v SR Sloveniji (65 ob
čin) v letu 1985 na 50. mestu (1984 
— 53. mesto, 1983 — 59. mesto). 
Pretežni del občine je še vedno opre
deljen ko t manj razvito obmejno 
območje.

Najmočnejša gospodarska panoga 
v občini je industrija, ki je v celot
nem družbenem proizvodu udeleže
na z okrog 58 %  (v letu 1982 — 
54% ), sledi km etijstvo z okrog 10% , 
trgovina z 8 % .

Ob tem ne gre prezreti tudi dej
stva, da je obseg družbenega proiz
voda industrije rezultat nenehne in
vesticijske aktivnosti na tem področ
ju in uvajanja sodobne tehnologije 
ter proizvodnje, ki zagotavlja ustrez
ne proizvodne rezultate.

Med pomembnejšimi investicijami 
(po stanju 31. 12. 1986) v teku na 
področju industrije so: izgradnja ha
le za izbijanje in hlajenje odlitkov 
v Gorenju M uta — TOZD Proizvod
nja sive litine Vuzenica, in  uvedba 
proizvodnje nove generacije enoosnih 
trak torjev  Koser s priključki v G o
renju M uta —- TOZD Proizvodnja 
kmetijske mehanizacije Muta.

OZD s področja industrije so v 
letu 1986 v primerjavi z letom  po
prej povečale proizvodnjo za 1 ,7% , 
rast pa se nadaljuje tudi letos. Fizični 
obseg industrijske proizvodnje v ob
čini se je v obdobju januar—junij

1987, v  primerjavi z enakim obdob
jem lani, povečal za 4 ,4% .

O ZD s področja gospodarstva so 
v letu 1986 izvozile za 1,560.998 ti
soč din blaga in  storitev, kar je za 
okrog 139%  več ko t v letu 1985.

Obseg uvoženega blaga je v letu 
1986 znašal 741.934 tisoč din, v pri
merjavi z letom  poprej pa se je po
večal za okrog 22% .

Z natni napori in  aktivnosti za do
seganje ugodnih poslovnih rezultatov 
in razvoja so bili vloženi tudi na 
ostalih gospodarskih področjih. Ob 
tem m oram o posebej izpostaviti go
stinstvo in  turizem  te r drobno go
spodarstvo.

Ob tem ne gre prezreti težav v 
gospodarstvu naše občine. Najbolj 
izraziti so bili problemi na področju 
lesno-predelovalne industrije, ki so 
se odrazili v negativnih poslovnih re
zultatih  OZD s tega področja, v letu 
1986 pa še na področju kmetijstva. 
Vse struk tu re  v  prizadetih OZD si 
skupno z IS SO Radlje ob Dravi in 
ostalimi dejavniki v občini prizade
vajo sanirati nastalo situacijo z iska
njem in pridobitvijo novih progra
mov razvoja, ki bodo OZD zagoto
vili trajnejši in stabilnejši razvoj.

Doseženi poslovni rezultati večine 
OZD gospodarstva v občini v zad
njem času ne zagotavljajo ustvarja
nja zadostnih sredstev za akumulaci
jo, kar se seveda odraža na omejenih 
m ožnostih nadaljnjega investiranja 
in seveda tudi zaposlovanja. Prav za
radi tega bo treba vložiti znatne na
pore v  iskanju ustreznih proizvodnih 
program ov OZD te r povezovanje z 
združenim delom iz drugih občin 
oziroma območij.

V letu  1986 je bilo v združenem 
delu občine zaposlenih skupaj 5125 
delavcev, od tega 4 3 %  žensk. Še 
vedno je precej dnevne delovne mi

gracije, saj je zunaj občine zaposlenih 
okrog 1000 prebivalcev.

S sredstvi občinskih in republiških 
SIS materialne proizvodnje, OZD v 
občini in samoprispevki občanov 
smo v preteklih letih skušali razre
ševati najbolj pereče probleme na 
področju cestne in frastrukture, p tt 
prom eta, elektro in  vodnogospodar
skih zmogljivosti, pa tudi kom unal
nega in stanovanjskega gospodarstva. 
Veliko je bilo opravljenega na teh 
področjih, seveda pa še vedno osta
jajo nerešeni problemi zlasti v  nepo
srednih okoljih življenja in dela na
ših občanov, ki bodo tudi v prihod
nje deležni vse naše pozornosti.

U krepi ekonomske politike ter 
razne administrativne intervencije so 
se v preteklih letih negativno odra
zile na razvoju družbenih dejavnosti. 
Sredstva, zbrana po prispevnih stop
njah iz osebnih dohodkov in  do
hodka, so komajda zadoščala za red
no dejavnost izvajalskih O ZD ; ob 
tem  je nivo osebnih dohodkov zapo
slenih delavcev v teh dejavnostih 
znatno zaostal za nivojem osebnih 
dohodkov zaposlenih delavcev v go
spodarstvu.

Kljub tem u lahko ugotovimo, da 
so izvajalci realizirali svoje programe 
in  uporabnikom  ni bil zmanjšan ob

seg posameznih pravic. Vsa prizade
vanja družbenih dejavnosti so bila 
usmerjena v to, da se kljub realnemu 
zmanjšanju sredstev za njihovo de
javnost ohrani obstoječi oziroma do
seženi standard na posameznih po
dročjih. Ob vsem lahko tudi ugotav
ljamo, da je v  določenih programih 
bil dan poudarek novi kvaliteti in 
vsebini dela (šolstvo).

Investicije na področju družbe
nih dejavnosti (šola Vuhred, vrtec 
Radlje, Srednja kovinarska šola Mu
ta, Posebna šola Muta), so bile reali
zirane s sredstvi občinskega samo
prispevka in republiških SIS, obvez
ni program i SIS pa tudi ob pomoči 
republiških solidarnostnih sredstev.

V preteklem letu smo v skladu z 
določili republiške resolucije družbe
nim dejavnostim zagotovili dodatna 
sredstva za uskladitev nivoja oseb
nih dohodkov zaposlenih delavcev, 
zaradi ponovnih omejitev skupne po
rabe v letošnjem letu pa je seveda 
pričakovati ponovno poslabšanje ma
terialnega položaja teh dejavnosti.

V krajevnih skupnostih Radlje ob 
Dravi in M uta je bil uveden samo
prispevek za izgradnjo II. faze os
novnih šol v Radljah in Muti.

Komite za družbeno planiranje 
in gospodarstvo

I

Skupščina občine in  družbenopolitične organizacije občine  
RADLJE OB DRAVI

VABIJO
na osrednjo slovesnost ob občinskem  prazniku na Kapli 

v  nedeljo, 16. 8. 1987

SPORED
ob 11.00 — pričetek in pozdrav
ob 11.10 — slavnostn i govor Jožeta Šlandra
ob 11.25 — kulturni program
ob 11.50 — podelitev družbenih priznanj občine
ob 12.00 — zaključek osrednje proslave
Popoldne se  bomo poveselili ob prijetn i glasbi

Med priznanji, ki bodo podeljena za občinski praznik, bo prejela 
priznanje tudi ŽELEZARNA RAVNE za pom oč pri odpravi posledic 
neurja, ki je prizadelo občino R adlje lani.

OB PRAZNIKU OBČINE RADLJE OB DRAVI 
ČESTITAMO VSEM DELOVNIM LJUDEM IN 
OBČANOM

S k u p š č i n a  o b č i n e  
in  d r u ž b e n o p o l i t i č n e  o r g a n i z a c i j a  
o b č i n e  R a d l je  o b  D rav i


